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نرخ بیکاری زنان در
 خراسان رضوی کمتر از 
نصف میانگین کشوری 

3

شماره 863 / 8 صفحه/ قیمت 3000 تومان در مشهد  /  عوامل فروش و شهرستان ها 1500 تومان
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با سلام خد مت امام عصر)عج(

دلار به روند صعودی خود بازگشت؛

قیمت دلار زیر تیغ دولت
حاضر مشهدی  کارگردان  با  امروز  صبح  وگوی  گفت 
فجر؛ فیلم  نهم  و  سی  جشنواره  رقابت های  در   

گاه«را  »گیج  است  این  آرزویم 
ببینم مشهدی  تماشاگران  کنار  در 

مشهد: جنوبی  کمربند  جاده  ضعف  و  قوت  نقاط  کارشناسی  بررسی 

اجبار یا  الزام  جنوبی؛  کمربند  جاده 

بشناسد رسمیت  به  را  گلستان  سهم الشرکه  مازندران  آموزش و پرورش 

از  گلستان  دانش آموزان  سهم 
ابهام! از  هاله ای  در  مشهد  دانش آموزی  زائرسرای 

2

شرکت عمران شهر جدید گلبهار وابسته به وزارت راه و شهرسازی در نظر دارد مناقصه مشروحه ذیل را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید، لذا از کلیه شرکتهای واجد شرایط دعوت 
می گردد جهت دریافت اســناد مناقصه از تاریخ انتشار آگهی به درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس : www.setadiran.ir مراجعه نمایند. ضمنا کلیه مراحل مناقصه از دریافت اسناد ارزیابی و 
تکمیل و ارائه پیشــنهادات و بازگشــائی پاکتها از طریق سامانه یاد شده انجام خواهد شد.. لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضاء 

الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصات محقق نمایند. 

مبلغ تضمین شرکت در فرآیند مبلغ برآورد اولیه )ریال(موضوع مناقصه
ارجاع کار )ریال(

شماره فراخوان سامانه ستادصلاحیت و پایه پیمانکاران

احداث پایگاه اورژانس مرکز 
ناحیه 3 در شهر جدید گلبهار 

17/565/195/126
براساس فهرست بهاء پایه سال 1399

حداقل پایه 5رشته ابنیه  و گواهینامه صلاحیت ایمنی 878/300/000
پیمانکاری صادره از وزارت تعاون ، کار و رفاه اجتماعی

2099001276000028

- آخرین مهلت دریافت اسناد استعلام ارزیابی کیفی و اسناد مناقصه پایان وقت اداری مورخ 1399/11/16
- آخرین مهلت تکمیل و ارسال اسناد: پایان وقت اداری مورخ 1399/11/26

-تاریخ بازگشائی پاکتهای الف و ب : ساعت :09:00 مورخ 1399/11/27
روابط عمومی شرکت عمران شهر جدید گلبهار-تاریخ بازگشائی پاکتهای پیشنهاد قیمت )ج( : ساعت 13:00 مورخ 1399/11/27

آگهی فراخوان مناقصه عمومی همراه با ارزیابی کیفی شماره 99/24 
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سلام قلم بر فجر 
محمدحسین روشنک

قلم کهنه ســرباز بازمانده از روزهای شــور و شعور 
انقلاب اسلامی و هشت سال دفاع مقدس است که 
مســئولیت کمیته هماهنگی انتظامات حرکت های 
انقلابی شهرســتان نیشــابور و فرماندهی بســیج 
خراســان بزرگ، شرق کشــور و قرارگاه نصر را در 

دوران دفاع مقدس به عهده داشته است. 
سال هاست فکرم مشــغول است که چرا نتوانستیم 
حتی قســمتی از تحول درونی ایجاد شده در مردم 
ایران از دهه فجر انقلاب اسلامی 5۷ را به 10 سال 

بعد منتقل کنیم؟ تحولی که ســال 5۷ در مردم ایران ایجاد شــده بود نه در انقلاب سیاسی، 
نه انقلاب اقتصادی و حتی نه انقلاب اجتماعی، بلکه واقعا تحول تمام عیار فطرت انســانی، 

اسلامی و امام حسینی)ع( بود. 
متاسفانه موفق نشدیم آنگونه که انتظار می رفت، واقعیت فرهنگی آن تحول انسانی-اسلامی 
را که تا پایان جنگ تحمیلی نیز تا اندازه ای تداوم داشــت به بعد از دوران دفاع منتقل کنیم. 

نتوانستیم نسل های بعدی را از دستاوردهای مهم آن تحول بزرگ آشنا کنیم. 
امروز بســیاری از جوانان جامعه تصور می کنند، ناهنجاری های اجتماعی، سیاسی و اقتصادی 
دوران شــاه، بوسیله  انقلاب اسلامی و نظام جمهوری اســلامی، به زور متوقف شده است، 
درحالی که این اشتباهی بسیار بزرگ است؛ چراکه پیروزی درونی افراد جامعه بر تمام بدی ها 
قبل از پیروزی انقلاب، رخ داده بود. اگر مشروبفروشــی ها، فســادخانه ها، زورگویی ها، لات 
بازی هــا، دزدی، چپاول ها و... متوقف گردید و در عوض توبــه، ایمان، خلوص، پاکی، ایثار، 
انســانیت و هرچه خوبی که تصور شــود، قبل از فرار شــاه و پیروزی انقلاب در جامعه رواج 

پیدا کرد.
این امر به تحول درونی جامعه و با هدایت امام خمینی )ره( محقق شد؛ نه با اجباری که بعد از 
پیروزی انقلاب رواج یافت؛ درواقع اجبارهای قانونی بعد از روی کار آمدن جمهوری اسلامی 

فقط ابلاغ آنچه محقق شده، بوده است. 
بله دهه فجر 5۷، اســتقرار تحولی بود که از ســال۴۲ آغاز شد و در سال 5۷  بطور کامل در 
جامعه رخ نمایی کرد؛ در واقع انقلاب اســلامی از روزی پیروز شــد که مردم در درون خود 

تلاش می کردند تا مقلد رفتار آیت الله خمینی)ره( باشند. 
شــاید مناسب نباشد از ایثارگران و بزرگانی نام برده شود که تا قبل از حتی سال 5۶ رفتار و 
کرداری داشــته اند که خود تصور نمی کردند، بتوانند در سال 5۷ آنگونه از رفتارهای قبل خود 
همچون حُر بن ریاحی که از بســتن راه بر کاروان امام حســین)ع( متنفر و چکمه به گردن 

آویخت، متنفر شوند. 
بسیاری از همان ها که در دوران تحول و انقلاب درونی، حُر شده بودند، در دفاع مقدس و در 
زمان نبرد، حُرگونه از خیمه نظام برخاســته و از انقلاب اسلامی دفاع کردند و شب هایی که 
جبهه ها تا اندازه ای آرام بود در نماز شب، چفیه های بسیاری را با اشک چشم خیس می کردند. 
شاید آنچه رســانه های ضد انقلاب خارجی از تحول درونی جامعه قبل از انقلاب اسلامی با 
هدایــت آیت الّله خمینی)ره( می دانند، نقل نمی کنند و گاهــی خلاف آن می گویند را از یک 
ســو و عدم توفیق رسانه های مدعیِ مدافع نظام برخاسته از انقلاب درونی مردم )که در نقل 
حُرشــدن افراد جامعه ای که حتی برای قضا شدن یک نوبت نماز خود اشک توبه می ریختند 
بماند که اگر ظلم، تعدی، دزدی و چپاول، مشــروب خوری و فساد احتمالی داشتند چکمه به 
گردن ( از طرف دیگر در نظر بگیریم، باعث شــده جوانان امروز تصور کنند انقلاب اسلامی 
با تجمعات، شــعار و حتی شــهید دادن و... پیروز گردیده است. در حالی که اگر چه آن موارد 
نقش داشــت، ولی واقعا اینگونه نبود. بلکه تجمع، راه پیمایی و شــهید دادن ها، ابزار تحقق 
انقلابی بود که با هدایت خمینی)ره( و بخشــی از روحانیت همراه و هم جهت خمینی)ره( در 

درون جامعه ایجاد شده بود. 
متاســفانه رســانه های خارجی و حتی مــواردی در داخل ، طوری می نویســند که اعضای 
گروه های سیاســی چپ، راست )طرفدار شرق و ملی گرایان ( و... در پیروزی انقلاب اسلامی 
نقشــی بیش از دیگر افراد جامعه داشته و یا مبارزات قبل از پیروزی انقلاب آن ها در تحقق 
فرار شاه و پیروزی انقلاب به صورت جدی مؤثر بوده است. اینجا قلم نمی خواهد بگوید صدر 
در صد دروغ می گویند، بلکه می گوید نقش نود و نه درصدی تحقق پیروزی انقلاب اسلامی 
به تحول درونی مردم مربوط می شد که امام خمینی )ره( توانسته بود با پیام های خود در دل 

جامعه بوجود آورده و پیروزی انقلاب را در بیرون انسان ها محقق کند. 

گفت و گو

بازگشت آمریکا به برجام صرفا به همراه لغو 
تحریم ها پذیرفتنی است

عضو کمیســیون امنیت ملی مجلس معتقد است دســتگاه دیپلماسی تمام تلاش خود را در 
راســتای حفظ منافع کشــور از طریق احیای برجام به معنای بازگشت آمریکا به همراه لغو 

تحریم ها را به کار گرفته است.
جلیل رحیمی جهان آبادی اشاره به قرار تشکیل کمیسیون مشترک برجام در اسفندماه، گفت: 
مســأله برجام دچار درهم تنیدگی و پیچیدگی خاصی از ســوی ایران و آمریکا شده و دلیل 
اصلی آن نیز خروج آمریکا از برجام و عدم اجرای تعهدات از سوی باقی اعضا است که باعث 

شد فرصت کاهش تنش ها از ایران گرفته شود.
نماینده مردم تربت جام، تایباد و باخرز در مجلس شــورای اسلامی در ادامه با اشاره به زمان 
به پایان رســیدن دولت روحانی، عنوان کرد: تشــتت دیدگاه ها درباره برجام افزایش یافته و 
جناح های سیاســی مختلف بر سر چگونگی بازگشت آمریکا به برجام اختلاف نظر دارند که 
آیا باید پیش شرط گذاشته شود و یا خسارت گرفته شود؟ تحریم ها برداشته شود و یا صرف 

اعلام بازگشت کافی است؟
وی افزود: نکته مهم این اســت که قانون مجلس فشار را روی دولت بیشتر کرده تا فعالیت 
های قبل از برجام مثل غنی ســازی اورانیوم ۲0 درصد احیا شــود که البته فرصت کمی نیز 
برای آن قرار داده با این حال باید از حتی 5 درصد ظرفیت نیز برای رســیدن به منافع خود 

استفاده کنیم.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی در پایان با بیان اینکه 
ظریف تلاش دارد علیرغم همه محدودیت ها گشایشی در زمینه برجام ایجاد کند، خاطرنشان 
ساخت: قدر مسلم سیاســت ایران احیای برجام و بازگشت آمریکا به معنای لغو تحریم ها و 
محدودیت ها است که در این مسیر سیاست تعهد در برابر تعهد، اقدام در برابر اقدام و بیانیه 

در برابر بیانیه را پیش گرفته ایم.
کمیســیون مشترک برجام شامل کشورهای ایران، فرانسه، انگلیس، آلمان، روسیه و چین در 

اسفند ماه تشکیل جلسه می دهند.

نرخ بیکاری زنان در خراسان رضوی کمتر از نصف میانگین کشوری 
مدیرکل دفتر امور بانوان و خانواده استانداری 
خراســان رضوی گفت: نرخ بیکاری جمعیت 
زنــان در این اســتان کمتــر از نصف نرخ 

میانگین کشوری در این زمینه است.
طاهــره طهماســبی در نشســت خبری به 
مناســبت هفته گرامیداشــت مقام زن و روز 
مادر، اظهار کــرد: هم اکنون نــرخ بیکاری 
جامعه زنان در کشور به صورت میانگین 1۶ 
درصد است در حالی که این رقم در خراسان 

رضوی در پاییز امسال۷.۲ درصد بود.
مدیرکل دفتر امور بانوان و خانواده استانداری 
خراسان رضوی ادامه داد: این نرخ طی پاییز 
ســال گذشته در این اســتان 8.۲ درصد بود 
اســت که با تمهیدات و اقدامات انجام شده 

یک درصد کاهش یافته است.
وی گفت: همچنین نرخ مشارکت اقتصادی 
زنان در کشور به صورت میانگین 1۴ درصد 
اســت در حالی که این رقم در این اســتان 
معادل ۲0 درصد بوده و در سطح خوبی قرار 

دارد.

طهماســبی بــا تفکیک نرخ بیــکاری زنان 
روستایی و شهری نیز بیان کرد: نرخ بیکاری 
زنان روســتایی در کشور به صورت میانگین 
۹.3 درصد است در حالی که این رقم در این 

استان ۲.۴ درصد می باشد.
مدیرکل دفتر امور بانوان و خانواده استانداری 
خراسان رضوی خاطرنشان کرد: نرخ بیکاری 
زنان مناطق شــهری در این استان نیز ۹.۴ 
درصد اســت که در کشور 18.۲ درصد ثبت 

شده است.
وی علــت این امــر را تعامل و مشــارکت 
بســیار خوب دســتگاه های اجرایی و حل و 
فصل مسائل مربوط به اشــتغال زنان، ارائه 
تسهیلات و حمایت از اشتغال زنان روستایی 
و شــهری، روحیه خوب و انگیزه بالای زنان 

استان برای اشتغال دانست.
طهماسبی در خصوص بیمه زنان روستایی و 
عشایر استان نیز گفت: هم اکنون 13 درصد 
کل جمعیت بیمه شــده در اســتان را زنان 
روســتایی و عشایری تشــکیل می دهند که 

ایــن میزان باید تا پایان ســال جاری به ۲0 
درصد برسد.

مدیرکل دفتر امور بانوان و خانواده استانداری 
خراســان رضوی با اشــاره به مصوبه هیات 
دولت در ســال 13۹۶ مبنی بر اینکه ســهم 
زنــان از تصــدی پســت های مدیریتی هر 
ســال باید پنج درصد افزوده شــود، عنوان 
کرد: طبــق این مصوبه باید ســهم زنان از 
مدیریت هر اســتان در پایان سال 1۴00 به 
30 درصد برســد.وی ادامه داد: در این راستا 
هم اکنون زنان خراســان رضوی تصدی ۲3 
درصد پســت های مدیریتی را بر عهده دارند 
و امیدواریم بتوانیم به زودی این میزان را به 

30 درصد ارتقاء دهیم.
طهماسبی با بیان اینکه جمعیت زنان استان 
سه میلیون و ۲00 هزار نفر است، گفت: زنان 
نیمی از جمعیت اســتان را تشکیل می دهند 
بنابراین رشد، توسعه و پیشرفت اقتصادی در 
استان و به تبع آن در کشور با توجه به زنان 

و مشارکت آنان محقق می شود.

مدیرکل دفتر امور بانوان و خانواده استانداری 
خراســان رضوی افزود: ماموریت دفتر امور 
بانوان اســتانداری، ســاماندهی، راهبری و 
نظارت بر امور فرهنگی، اجتماعی، سیاســی 
و اقتصادی مرتبط با زنان اســت و معتقدیم 
بــاور جامعه به زنان و باور زنــان به خود ۲ 
محــور اصلی موفقیت زنــان در عرصه های 

مختلف است.
وی ادامــه داد: بر این اســاس هفت محور 
کاری با ۴8 برنامه جهت پیگیری امور مربوط 
به زنان در اســتان در نظر گرفته شده که در 
چهار سطح استانداری، دستگاه های اجرایی، 
شهرســتان ها و بخش خصوصــی پیگیری 

می شود.
طهماســبی با اشــاره به پرداخت ۶0 میلیارد 
ریال تســهیلات اشــتغال به زنان استان و 
بهره منــدی ۲ هــزار نفر از تســهیلات 30 
میلیون ریالی در استان طی یکسال گذشته، 
گفت: همچنین در حال حاضر 301 صندوق 
خرد ویژه زنان روســتایی تشــکیل شده که 

بیش از هشــت هزار نفر در ۲1۶ روســتای 
اســتان در این صندوق ها عضو هستند و از 

خدمات آنها بهره می برند.
مدیرکل دفتر امور بانوان و خانواده استانداری 
خراســان رضوی بیان کرد: 181 شــهیده، 
جانباز و ایثارگر زن در این اســتان داریم که 
۹۷ نفر آنان شــهید از 1۴ شهرستان استان 

هستند.
وی بــا اشــاره بــه برگــزاری برنامه های 
گرامیداشت مقام زن در این استان ادامه داد: 
برگزاری یادواره ویژه زنان شــهید، ایثارگر و 
جانباز، همایش های گرامیداشــت مقام زن، 
مراسم تجلیل از زنان موفق، دیدار با خانواده 
شــهدا، برگــزاری نمایشــگاه های مجازی 
اشــتغال و فروش محصولات بانوان از جمله 

برنامه های این هفته در استان است.
طهماسبی گفت: اهدای 181 سری جهیزیه 
به نوعروســان نیازمند، فضاسازی شهری به 
مناســبت هفته زن و انجام تست کرونا ویژه 
زنان نیز از دیگر برنامه های این هفته است.

یادداشت

10روزدیگرنتیجهمنتشرمیشود؛

طرحشکایتناجاازعنابستانیدردادستانی

خطیبزادهدرپاسخبهمکرون:

برجامقابلمذاکرهمجددنیستوطرفهایآنهمقابلتغییرنیستند

چراتهرانهیاتسیاسیطالبانرابهحضورپذیرفت؟

سخنگوی هیات رئیسه مجلس: در ماجرای عنابستانی به مجلس 
توهین شد.

سخنگوی هیات رئیسه مجلس درباره بررسی پرونده نماینده سبزوار 
و حواشی سیلی زدن به صورت سرباز گفت: هیئت نظارت بر رفتار 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی بررسی این موضوع را آغاز کرده 

و نتیجه آن ظرف مدت یک هفته تا 10 روز آینده اعلام می شود.
محمد حسین فرهنگی سخنگوی هیات رئیسه مجلس شورای 
اســلامی در گفت و گوی ویدئویی با صدا و ســیما درباره بررسی 
موضوع سیلی زدن نماینده سبزوار به صورت سرباز نیروی انتظامی 
گفت: حواشی رخ داده برای نماینده مردم سبزوار در مجلس شورای 
اسلامی دو بعد داشت؛ بعد اول رفتار نماینده سبزوار بود که هیات 
نظارت به این موضوع ورود کرده و در حال بررسی آن است.او  افزود: 
بعد دوم این ماجرا توهینی است که به مجلس شده است. چرا که 
توهین های انجام شده فقط مربوط به آن سرباز نیست. بلکه مامور 
دیگری که چهره او در فضای مجازی منتشر نشد، توهین های زیادی 
به نماینده مجلس انجام داده و یکی از مسببان راه بندان مسیر نیز 
او بوده است.نماینده مردم تبریز در مجلس شورای اسلامی عنوان 
کرد: این دو موضوع باید به صورت موازی بررسی شود. یعنی هم 

حواشی مربوط به نماینده مجلس و هم توهین هایی که مامور نیروی 
انتظامی انجام داده است، باید در هیات نظارت بر رفتار نمایندگان 

مجلس بررسی شود.
وی خاطرنشان کرد: هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی بررسی این موضوع را آغاز کرده و نتیجه آن ظرف مدت 

یک هفته تا 10 روز آینده اعلام می شود.
همچنین رئیس هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان مجلس شورای 
اســلامی درباره پرونده برخورد نماینده مردم سبزوار با سرباز راهور 
گفت: راهور ناجا در دادستانی طرح شکایت کرده است. به نقل از صدا 
و سیما، سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی درباره نتیجه بررسی این 
پرونده اظهار داشت: با فرمانده نیروی انتظامی پیرامون اتفاق افتاده 
بین آقای عنابستانی و سرباز راهور صحبت کردم و سردار اشتری 

گفت که ما گزارش را تهیه و برای دادستانی ارسال کرده ایم.
رئیس هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان مجلس تصریح کرد: راهور 
ناجا مستقیم به مجلس شکایت نکرده است و در دادستانی طرح 
شکایت کرده اند.وی افزود: امیدوارم نظریه دادرسی و گزارش ناجا 
برای بررسی در مجلس سریع تر به هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان 

ارسال شود.

سعید خطیب زاده سخنگوی وزارت امور خارجه در واکنش به 
اظهارات اخیر رییس جمهور فرانســه، مکرون را به خویشتن 

داری و پرهیز از مواضع شتابزده و نسنجیده دعوت کرد.
ایســنا نوشت: ســخنگوی وزارت امور خارجه اظهار داشت: 
برجــام یک توافق چندجانبه بین المللی اســت که توســط 

قطعنامه ۲۲31 شورای امنیت تایید و تثبیت شده، و به هیچ 
وجه قابل مذاکره مجدد نبوده و طرف های آن هم مشخص 

و غیر قابل تغییر هستند. 
خطیب زاده افزود: آمریکا از این توافق خارج شده و اروپا در 
حفظ آن ناتوان بوده است و اگر تمایلی به احیا و حفظ برجام 
وجود دارد راه حل آن ساده است، آمریکا به برجام بازگردد و 

تمامی تحریم های برجامی و غیر برجامی که در دوره رییس 
جمهور پیشین آن کشور وضع شده اند را رفع نماید.

ســخنگوی وزارت امور خارجه در ادامه اظهار داشــت: اگر 
مقامات فرانســوی نگران فروش تسلیحاتی هنگفت خود به 
کشــورهای عرب حوزه خلیج فارس هســتند، بهتر است در 

سیاست های خود تجدیدنظر کنند. 

خطیب زاده تاکید کرد: تســلیحات فرانســوی در کنار دیگر 
ســلاح های غربی نه تنها مسبب قتل عام و کشتار هزاران 
یمنی می باشــد، بلکه عامل اصلی بی ثباتی در منطقه خلیج 
فارس بوده و بدون توقف ســیل صادرات تسلیحاتی فرانسه، 
انگلیــس، آمریکا و دیگران، نمی توان انتظار ثبات و آرامش 

در این منطقه حساس را داشت.

ایــران در مقام گفت وگو بــا طرفین مذاکــرات صلح در 
افغانستان در تلاش اســت با برقراری گفت وگوهای صلح 
میان تمامی طوائف و اقوام افغانستانی و استقرار آتش بس 
پایــدار برای ایجاد فضای تفاهم، زمینه مراجعه به صندوق 
رای و مشــارکت واقعی مردم مظلوم افغانستان در تعیین 

سرنوشت شان را فراهم کند.
به گزارش روزنامه صبح امروز به نقل از نورنیوز، سفر هفته 
گذشــته هیات سیاسی طالبان به تهران و ملاقات با برخی 
مقامات کشــورمان از جمله رویدادهــای مهمی بود که از 
سوی رســانه های داخلی و خارجی با رویکردهای متفاوت 

مورد توجه، نقد و تحلیل قرار گرفت.
این ســفر در حالــی رخ داد کــه »گفت وگوهــای صلح 
افغانســتان« با توقف و عدم پیشرفت مواجه شده بود و با 
توجه بــه نزدیکی ملاحظات تهران با نظرات کابل در این 
خصوص، اگر طالبان، تهــران را طرف مراجعه خود بداند، 

ایران می تواند به رفع این بن بست کمک کند.

بــه بیان ســاده تر؛ از آنجا که دیدگاه هــای تهران و کابل 
در موضوع آتش بس و اســتقرار صلح در افغانســتان بسیار 
نزدیک به هم اســت، اگر طالبــان در موضوع صلح جدی 
بــوده و در فکر یک بازی جدید نباشــد، این ســفر گامی 
مهم برای رفع موانع گفتگوهای بین الافغانی تلقی شــده 
و فرصــت خوبی برای توافق صلح میــان طالبان و دولت 

افغانستان فراهم خواهد آورد.
آمریــکا از ســال گذشــته تلاش کــرد با فعــال کردن 
گفت وگوهای دوحه میان نمایندگان این کشــور و طالبان 
فرایند دســتیابی به توافقنامه صلح با این گروه را ســامان 
دهد. اگرچه مذاکرات دوحه، امضاء سندهای جداگانه ای با 
طالبان و دولت افغانستان را بدنبال داشت اما از ابتدا بدلیل 
عدم حضور دولت افغانستان در مذاکرات با انتقادات جدی 

کابل همراه شد.
تمدید شــش ماهه ماموریت »زلمای خلیل زاد« به عنوان 
نماینده آمریکا در امور افغانســتان نشان می دهد که بایدن 

نیز فعلا به مسیر طی شــده از سوی ترامپ در افغانستان 
ادامه خواهد داد و همچنان به توافق دوحه اعتقاد دارد.

با توجه به نقش کامــلا متفاوت ایران با دیگر بازیگران  از 
جمله آمریکا در تحولات افغانســتان به دلیل روابط گرم با 
دولت و ملت این کشور، گرچه قرار نیست تهران در توافق 
مذکــور در زمین آمریکایی ها بــازی کند، اما می خواهد به 

صلح افغانستان کمک کند.
در حقیقت ایران در مقام گفت وگو با طرفین مذاکرات صلح 
در افغانســتان موضوع جنگ با اشــغال گر بیگانه را کاملا 
متفاوت از مبارزه با دولت قانونی افغانستان می داند و معتقد 
است مسیر صلح در این کشور با خروج مسئولانه نیروهای 

نظامی بیگانه هموار خواهد شد.
برقراری گفت وگوهای صلح میــان تمامی طوائف و اقوام 
افغانســتانی و اســتقرار آتش بس پایدار برای ایجاد فضای 
تفاهم می توانــد توقف خون ریزی و فراهم شــدن زمینه 
مراجعــه به صندوق رأی و مشــارکت واقعی مردم مظلوم 

افغانستان را در تعیین سرنوشتشان بدنبال داشته باشد.
از ســویی؛ چنانچه علی شمخانی دبیر شورای عالی امنیت 
ملی کشــورمان در ملاقات با هیئت طالبان بر آن تصریح 
و تاکیــد کرد، »ایــران هیچ گاه جریانی را کــه بخواهد با 
جنگ در افغانســتان به حاکمیت برسد به رسمیت نخواهد 

شناخت.«
اعــلام موضع صریــح دبیر شــورای عالــی امنیت ملی 
کشورمان در گفتگو با هیات سیاسی طالبان نشان می دهد 
که نقش فعال ایران در تحولات افغانستان نه تنها بازی بر 
خلاف جریان صلح در این کشور نیست بلکه کاملا مطابق 

با خواست و اراده مردم افغانستان به حساب می آید.
میانجی گری ایران میان دو طرف تلاشــی مسئولانه برای 
مجــاب کردن طالبان به منظور بر زمین گذاردن ســلاح و 
پیگیری مشــارکت در حکومت آینده افغانســتان از طریق 
گفت وگو با دولت قانونی و نمایندگان همه اقوام و طوایف 

در این کشور است.

مفقودی
کارت و بــرگ ســبز خــودرو کامیون دانگ فنگ - کشــنده T3۷5۴*۲ مــدل 13۹5 به 
شــماره ۴۲ ایران 8۲3 ع ۴3  شــماره موتور ISLE3۷530۷80۶۷۲۴۷ و شــماره شاســی 
NADG3DV۲3GH۶1۶۲۲۴ به نام اســماعیل ناروئی نژاد مفقود گردیده و از درجه اعتبار 

ساقط می باشد.
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ابهاماتیدربارهآمارمسکنملی
 آمارهای مختلف و بعضا متناقضی درباره تعداد 
متقاضیان واجد شــرایط، کسانی که واریز وجه 
داشــته اند، وضعیت ثبت نامی هــا، وضعیت 
طرحهای مشــارکتی و تامین زمین برای پروژه 
اقدام ملی ارایه می شود که این طرح را در هاله 

ای از ابهام قرار داده است.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به نقل از 
ایسنا، سازمان ها و دســتگاه های دولتی ظاهرا 
تمایلــی به در اختیار گذاشــتن زمین های خود 
برای طرح اقدام ملی مســکن ندارند. با وجود 
آنکه ۴00 هزار واحد بــرای این پروژه در نظر 
گرفته شده بر اساس اعلام مدیرعامل سازمان 
ملی زمین و مســکن تا کنون برای 150 هزار 
واحد تامین زمین شده است. این در حالی است 
که روز افتتاح اولین واحدهــا در یکم آبان ماه 
عنوان شــد ۴00 هزار واحد طــرح اقدام ملی 
تعیین تکلیف شــده و به مرحلــه آغاز عملیات 

اجرایی رسیده است.
ممکن اســت در نتیجه تفاهم نامه هایی که به 
منظور تامین مســکن کارکنان بین وزارت راه 
و شهرســازی با دســتگاه های دولتی به امضا 
رســیده ۴00 هزار واحد تامین زمین شده باشد. 
اما قبلا گفته می شــد که تفاهم نامه ها اضافه 
بر ۴00 هزار واحد اســت که مجموع واحدهای 
طرح اقدام ملی را بــه حدود یک میلیون واحد 
می رساند. بر این اســاس می توان نتیجه گیری 
کرد که تامین زمین برای حدود۲50 هزار واحد 
در بخش ثبت نام با چالش مواجه شــده است. 
حتی در شــهرهای کوچک و زیر 100 هزار نفر 

جمعیت هم اکنون مشکل زمین وجود دارد.
البته در بخش ثبت نام آنطور که باید و شاید از 

طرح اقدام ملی مســکن اقبال نشده؛ به طوری 
که اخیرا مهرآبادی ـ مدیرعامل سازمان ملی و 
زمین مســکن ـ گفته که »۲۶0 هزار نفر حائز 
شــرایط دریافت مســکن ملی هستند که 10۴ 
هزار نفر واریز وجه داشــته اند«. این آمار بدان 
معناست که حدود 300 هزار نفر تعیین تکلیف 

نشده اند.
به نظر می رسد آمار دقیقی از وضعیت متقاضیان 
در بخش های ثبت نام و مشــارکت پروژه اقدام 

ملی در دســت نیست. چند روز قبل مسئولان، 
تعداد افرادی که تعیین تکلیف نشده اند را حدود 
۷۲ هزار نفر اعلام کردند. در مراحل اول تا سوم 
ثبت نام از متقاضیان طرح اقدام ملی مســکن 
مجموعا 1.۶ میلیون نفر نام نویســی کردند که 
۴۶0 هزار نفر واجد شرایط شناخته شدند. برای 
ایــن تعداد 300 هزار واحــد در مناطقی غیر از 
بافتهای فرســوده در نظر گرفته شد که بنا به 
گفته معاون وزیر راه و شهرســازی ۷۶ درصد 

تعیین تکلیف شــده اند. بدان معنــا که یا واریز 
وجه داشته اند یا زمین در اختیارشان قرار گرفته 

است.
با توجه به این آمار حدود ۷۲ هزار نفر نسبت به 
واریز وجه اولیه به میزان ۴0 میلیون تومان اقدام 
نکرده اند که محمود محمودزاده، معاون وزیر راه 
و شهرســازی، گفته این موضوع نشان دهنده 
این مطلب است که باقی مانده جزو متقاضیان 
واقعی نیستند و بنابراین باید برای آنها جایگزین 

تعیین شود. با توجه به صحبت های محمودزاده 
1۷0 هزار نفری که در لیســت رزرو قرار دارند 

می توانند جایگزین حذفی ها شوند.
از طــرف دیگر برای مرحله چهارم ثبت نام که 
بیــن روزهای 18 تــا ۲5 دی ماه انجام گرفت 
۴1 هــزار و ۲۹۶ واحد در نظر گرفته شــد که 
البته ۲۲3 هزار نفر نام نویســی کردند. تنها در 
نصیرشهر واقع در اســتان تهران که در مرحله 
چهارم تامین زمین صورت گرفته بود 800 واحد 
در نظر گرفته شد که 5۶ هزار تهرانی برای آن 
تقاضا دادند! البته بخش عمده ای از متقاضیان 
واجد شرایط نخواهند بود که محمودزاده در این 
خصوص به ایسنا گفت که نتایج استعلامات تا 

پایان بهمن ماه اعلام می شود.
در مراحل اول تا سوم بعضی از متقاضیان، شهر 
مورد نظر خود را اشتباه انتخاب کرده بودند که 
به زودی امکان اصلاح شــهر بــرای این افراد 
فراهم می شــود. همچنین آمــار واریز وجه در 
بعضی شهرها بسیار کمتر از افراد واجد شرایط 
است.به عنوان مثال از حدود ۲8 هزار متقاضی 
مســکن ملی در شهر جدید هشــتگرد حدود 
۲3 هــزار نفر انصراف داده یا شــروط پنجگانه 
را نداشــته اند. بنابراین این احتمال هست که 
نام نویســی مجدد در این شهر انجام شود. در 
شــهر پرند نیز بعد از آنکه اعلام شــد ساخت 
وســاز جدید در پردیس وجود ندارد، ظرفیت در 
شــهر جدید پرند از ۲1 هزار نفر به 30 هزار نفر 
افزایش پیدا کرده و بنــا به گفته محمودزاده ـ 
معاون وزیر راه و شهرســازی ـ در صورتی که 
ظرفیت خالی باشد ثبت نام مجدد در پرند انجام 

خواهد شد.

چرا مرغ دوباره گران شد؟ 
دو هفته ای می شــود که قیمت مرغ گرم 
در بازار با افزایش  قیمت ۲000 تا 3000 
تومانی مواجه شده است. افزایش قیمتی 
کــه نایب رئیس کانــون انجمن صنفی 
افزایش  مرغداران گوشــتی علت آن  را 

هزینه های تولید عنوان کرد.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به 
نقل از ایســنا، حبیب اسدالله نژاد در این 
باره اظهار کرد: بعد از اینکه ستاد تنظیم 

بــازار قیمت مصوب مرغ را ۲0 هزارو۴00 تومان اعلام کــرد قیمت مولفه های تولید را هم 
افزایش داد؛ به طوری که قیمت ذرت 1500تومانی به 1۷00تومان و سویا از ۲۷00تومان به 

3۲00تومان و جوجه یکروزه  از ۲800تومان به ۴۲00تومان رسید.
وی ادامه داد: ســایر مولفه های تولید مانند واکسن، دارو و ریزمغزی ها هم با افزایش قیمت 

همراه شده و همین افزایش قیمت هزینه های تولید را بالا برده است.
نایــب رییس کانون انجمن صنفی مرغداران گوشــتی اضافه کرد: اینکه ســتاد تنظیم بازار 
قیمت مصوب مرغ را افزایش نداده اســت دلیل نمی شود که تولیدکننده خسارت ببیند. قیمت 
واقعی مرغ حدود۲۴ هزارتومان اســت و درخواست ما نیز این است که قیمت مصوب مرغ از 

۲0هزارو۴00تومان به حدود  ۲۴ هزارتومان افزایش یابد.
وی در پاســخ به اینکه چند درصد نهاده های مورد نیــاز واحدهای تولیدی با قیمت مصوب 
تامین می شود، گفت: ۹0 درصد نهاده های مورد نیاز واحدهای تولیدی با قیمت مصوب دولتی 
تامین می شود و حدود 10درصد باقی مانده نیز توسط خود مرغداران از بازار آزاد تهیه می شود.

به گفته وی قیمت ذرت و ســویا در بــازار آزاد به ترتیب 3800تا3۹00تومان  و ۹000تومان 
است.

اســدالله نژاد با بیان اینکه هیچ کمبودی در تامین مرغ در ســطح کشور نداریم، گفت: گفته 
می شــود در برخی از استان ها مرغ با سختی تامین می شــود، این موضوع ناشی از سیاست 
گذاری های جزیره ای برخی از اســتان ها اســت که راه خروج مرغ زنده را از استان خودشان 

می بندند و این تصمیم غیر کارشناسی است.
وی در پایان گفت: اگر نهاده ها تا پایان سال با همین میزان تامین شود قیمت مرغ زنده بیشتر 

از 1۷ هزارو 500 هزارتومان نخواهد شد.

افزایش ۱۴۸ درصدی قیمت برنج وارداتی
قیمت هر کیلو برنج وارداتی نســبت به 
پارسال با رشــد 1۴8.۷ درصدی همراه 
بــوده و تا بیش از ۲8 هــزار تومان هم 

قیمت خورده است.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به 
نقل از ایســنا، برنج های وارداتی در سال 
جاری ماجرای خاص خود را داشــتند، از 
زمانی که ارز ۴۲00 تومانی آن در ابتدای 
سال حذف شد و با سامانه نیما که قیمت 

آن همتراز بازار آزاد اســت تامین ارز شــد، تغییری که افزایش قیمت این کالا را در بازار به 
همراه داشت و مورد تأکید فعالان بازار برنج هم بود.

از سویی دیگر موضوع برنج های دپو شده در گمرک و بنادر مطرح بود که حداقل ۲00 هزار 
تن با وجود اظهار به گمرک و انجام تشــریفات به دلیل عدم تأمین ارز و صدور کد رهگیری 
بانک امکان ترخیص نداشــت و تا جایی پیش رفت که صاحبان کالا  از احتمال فاسد شدن 
کالای خــود در شــرایط گرم و مرطوب جنوب و عدم اقدام به موقع دســتگاه های مربوطه 

انتقادات بسیاری مطرح کردند.
 در عین حال که نیاز بازار به این برنج ها موجب شــد تا سرانجام اقداماتی در راستای تأمین 

ارز و صدور کد رهگیری بانک برای ترخیص این کالا انجام شود.
افزایش قیمت برنج خارجی تا 28 هزار تومان

این در شرایطی است که گزارش اخیر مرکز آمار در رابطه با وضعیت تورم و قیمت کالاهای 
خوراکی در دی ماه امســال نشان می دهد که هر کیلو برنج خارجی درجه یک در این ماه به 
طور متوســط ۲3 هزار و ۷00 تومان فروش رفته و حتی تا ۲8 هزار و ۶00 تومان هم قیمت 
خورده است. هر کیلو برنج وارداتی در آذرماه حدود ۲3 هزار و ۴00 تومان و در دی ماه سال 

گذشته به طور متوسط ۹500 تومان بوده است.
بر این اســاس افزایش قیمت برنج های خارجی نســبت به آذرمــاه حدود یک درصد اما در 

مقایسه با دی ماه پارسال 1۴8.۷ درصد بوده است.
این در حالی اســت که که طبق گزارش گمرک ایران در ۹ ماهه اول سال جاری حدود ۷۷۶ 
هزار تن با ارزشــی بیش از ۷0۷ میلیون دلار وارد شده که نسبت به مدت مشابه سال قبل با 
کاهش 30 درصدی همراه بود. در ۹ ماهه اول پارســال حدود 1.1 میلیون تن برنج با ارزشی 

بیش از یک میلیارد و 1۷5 میلیون دلار وارد شده بود.
آخرین گزارشــی که اخیرا از ســوی گمرک ایران منتشر شد نشان می داد که در حال حاضر 

حداقل ۹1 هزار تن برنج موجود در گمرک و بنادر است.
برنج ایرانی بیش از ۴8 درصد گران شد

اما درباره قیمت برنج ایرانی گزارش مرکز آمار نشان می دهد که هر کیلو از این برنج به طور 
متوسط 33 هزار و ۷00 تومان قیمت خورده و تا 38 هزار و ۶00 تومان هم فروش رفته است.
قیمت برنج ایرانی در آذرماه به طور متوســط 33 هزار و ۲00 تومان و دی ماه پارســال ۲3 
هزار و 300 تومان بوده اســت، بنابراین افزایش قیمت برنج ایرانی نسبت به آذرماه 1.۶ و در 

مقایسه با دی ماه پارسال ۴۴.8 درصد است.

میزان تشعشعات تلفن های همراه در 
خراسان شمالی یک دهم سطح استانداردها

مدیر کل سازمان تنظیم بازار و ارتباطات 
رادیویی شــرق کشــور گفــت: میزان 
تشعشــعات تلفن های همراه در خراسان 
شمالی یک دهم سطح استانداردها است.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به 
نقل از ایرنا، شمســایی با اشاره به اینکه 
یکــی از نگرانی های مردم تشعشــعات 
تلفــن همراه اســت، افــزود: آســتانه 
تشعشــعات در بیش از یــک هزار مورد، 

مورد بازرســی قرار گرفته که بررسی ها نشان می دهد تمامی استانداردها در اوج سطح خود 
رعایت می شــود.وی در ارتباط با شکایت های انجام شده نیز بیان کرد: طی سال جاری ۷۴۹ 

شکایت و در سال گذشته نیز 5۴۲ مورد شکایت از تلفن ثابت انجام شده است.
شمسایی ادامه داد: علاوه بر آن شکایت انجام شده در سال جاری در ارتباط با حوزه ارتباطات 

سیار ۲۷۴ و در سال گذشته 3۴۷ مورد بوده است.
وی اظهارکرد: بیشتر شکایت های انجام شده از سوی مشترکان به علت موارد قهری همچون 
ســرقت کابل ها بوده چراکه در مکان هایی که سرقت انجام می شود مشکلات زیادی را وارد 
می کند.این مقام مسئول تاکیدکرد: سرقت کابل ها، مشکلات دیگری همچون طولانی شدن 

تامین تجهیزات و تامین پوشش را به دنبال دارد.
وی گفت: مشــترکان در صورت مواجه با مشــکلات می توانند مشکل خود را با شماره 1۹5 

اعلام کنند که به آن رسیدگی می شود.
شمســایی تاکیدکرد: مردم در نگهداری تجهیزات ارتباطی و زیرساخت های فراهم شده در 

این زمینه به مسئولان ذی ربط کمک کنند.
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دلار به روند صعودی خود بازگشت؛
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مسائل مهمی است که 
دغدغــه  امــروزه 
و  بــوده  کشــورها 
العاده ای  فوق  اهمیت 
و  ارز  نرخ  نوسانات  دارد. 
آن  از  حاصل  نااطمینانی 
مهم تریــن  از  یکــی 
که  اســت  مولفه هایــی 
مختلــف  بخش هــای 
اقتصــادی را تحت تأثیر 

قرار می دهد. 
یکــی از عوامل اصلی تاثیرگذار در رشــد و 
رکود اقتصادی کشــور ها، نوسانات نرخ ارز و 
تاثیر آن بــر فعالیت های اقتصادی آنها مانند 

واردات و صادرات است.
حدود دو ســال و نیم پیش بــود که در پی 
بازگشــت تحریم های آمریــکا علیه ایران، 
قیمت ارز صعودی شد و در مدت کوتاهی این 
افزایش قیمت، شــیب بسیار تندی پیدا کرد. 
یکی از مهم تریــن دلایل افزایش قیمت ارز 
در این مدت، فشار روانی بازگشت تحریم ها 
علیه ایران و ســرازیر شــدن ســرمایه های 
مردمی به ســمت بازار ارز بود که با افزایش 

تقاضا، قیمت نیز افزایش یافت.
بــه تدریج با تغییر در سیاســت های پولی و 
ارزی بانک مرکزی، آرامش به بازار برگشت 
و قیمت ها به تعادل رسید، به طوریکه قیمت 
دلار که بســیار بالا رفته بــود، به حدود 11 
هزار تومان کاهش یافــت. البته در ماه های 
بعد، قیمت دلار با شیب کمی افزایش یافت 
و در حدود قیمتی 13 هزار تومان ثابت شــد 
و تا چند مــاه تغییر قابل توجهی در بازار ارز 

ایجاد نشد.
اکنون اما بعد از چندین هفته نوسان دلار در 
کانال ۲5 هزار تومانــی از ۲0 دی ماه موج 
ریزشــی این ارز آغاز شــد و طی 10 روز در 

صرافی ملی تا نرخ ۲1 هزار تومان هم رسید. 
اما صرافی های بانک ها از صبح دیروز، قیمت 
دلار را برای فروش به مردم ۲3 هزار و ۴80 
تومان اعلام کرده اند که نسبت به روز گذشته 
۷0 تومان افزایش داشته و نرخ خرید در این 

صرافی ها نیز ۲۲ هزار و 3۲0 تومان است.
 بر همین  اســاس طی روز گذشــته قیمت 
فروش یورو در صرافی های بانک ها، ۲8 هزار 
و 500 تومان و نرخ خرید آن ۲۶ هزار و 3۴0 

تومان اعلام شده است.
دلیل تغییرات نرخ ارز

یک کارشــناس مســائل اقتصادی و عضو 
هیئت علمی دانشــگاه تهــران در خصوص 
نوســانات پی درپی نــرخ ارز می گوید: نرخ 
ارز دســت بانک مرکزی اســت و به دلیل 
هیجانی شــدن مردم جهت خرید و فروش، 
صحبت های رئیــس جمهور در خصوص ارز 
15 هزار تومانی و در نهایت ســخنان بایدن 
در مورد بازگشت به برجام، تصمیم می گیرد 

تا نرخ را بالا یا پایین بیاورد.
آلبرت بغزیــان در گفتگو با »صبح امروز« با 
بیان اینکه »شــرایط نسبت به هفته گذشته 
هیچ گونه تغییری نکرده و بهتر نیز شده است، 
اما نرخ ارز در حال افزایش اســت،« تصریح 
می کند: ابتدا باید بپذیریم که تغییرات نرخ ارز 
کار بانک مرکزی اســت، سپس از او بپرسیم 
کــه چرا این کار را می کند. زیرا بســیاری از 
قیمت هــا در حال تعدیل شــدن بود و همه 
افراد به دلیل ارزان تر شــدن آن اجناس خود 
را می فروختند، نرخ مســکن در حال تثبیت 
بود و فروشندگان در حال ورود به بازار بودند 
اما تمام این ها در حال بازگشــت به وضعیت 

قبلی است.
منافع دولت عامل نوسانات ارز

وی در پاسخ به این ســوال که »چرا دولت 
نقشــی در التهابــات نــرخ ارز و کاهش آن 
ایفا نمی کند، آیــا نمی خواهد و یا اینکه واقعا 

محدودیت دارد؟«عنوان می کند: رئیس بانک 
مرکزی تابع دولت اســت و دولت نیز حامی 
منافعی است که به دلیل آن نمی خواهد نرخ 
ارز را کاهش دهد، زیرا ممکن اســت مردم 
فکرد کنند که دلار زیاد شده و بگویند واردات 
را آزاد کنیــد، از ایــن رو دولت می خواهد به 

مردم نشان دهد که محدودیت دارد.
بغزیان با اشــاره به اینکــه »بانک مرکزی 
می توانــد قیمــت ارز را پایین نگــه دارد اما 
نمی خواهد و خود در حال هدایت بازار است« 
ابراز می کند: صحبت هایی که از سوی امریکا 
اتفاق افتاد خوشــبینانه بود و نرخ ارز در حال 
کاهش به زیر ۲0 هــزار تومان بود، اما این 
اتفاق نیفتاد و در حال حرکت به سمت همان 
چیزی است که قبلا اتفاق افتاده بود. این بار 
اما با شــیبی ملایم و افــت و خیز های زیاد، 

کش دار و منظم.
ثبات نرخ در ایام انتخابات

وی با اظهار اینکه »نزدیک روز های انتخابات 
دولت سعی می کند تا نرخی را ثابت نگه دارد« 

مطرح می کنــد: تمام این فراز و فرود ها یک 
بازی سیاســی است، از سوی دیگر مردم نیز 
تمایل به خرید و فــروش دارند تا پول خود 
را از ایــن تورم نجات دهند. اما آیا زمانی که 
تغییــرات رخ می دهد، نگاهی به قدرت خرید 
مردم می شود؟ آیا مسولی نگرانی خود را ابراز 
می کند؟ خیر مســولان حتی ابراز تاســف و 

همدردی نیز نمی کنند .
دلیلی برای گرانی اجناس وجود ندارد

عضو هیئت علمی دانشــگاه تهران در ادامه 
می گوید: مســئولان فقط وعده می دهند که 
اجناس ارزان می شــود، در صورتی که هیچ 
دلیلی بــرای گرانی آن وجود نــدارد و باید 
جلوی افراد سوء اســتفاده گر را بگیرند. ضمن 
اینکه جنگ زرگــری دولت و مجلس باعث 
می شود تا مشکلات حل نشوند و ما فقط به 

آنها عادت کنیم.
افزایش دلار در راه است

وی با بیان اینکه »هیچ یک از پرونده ها رانت 
و قاچاق حل نشــده اند، زیرا تاثیری بر  روی 
بنده  نگذاشته« خاطر نشان می کند:  قیمت ها 
بــا ثبات نرخ موافقم، امــا زمانی که نرخ ارز 
۴هزار و۲00 تومان بــود در بازار آزاد به این 

شــکل شــد، اگر مجلس قیمت آن را به 18 
هزارو 500 تومان برساند و دولت نیز تسلیم 
شود نرخ آن در بازار آزاد به بیش از 30 هزار 
تومان خواهد رســید و اگر فاصله بین آزاد و 
دولتی بیشتر شــود جلوی هیچ گونه رانت را 

نمی گیرد.
آینده بازار ارز چگونه خواهد بود؟

آینده بازار ارز به اقدامات دولت بستگی دارد، 
در ایران علیرغم اینکه علل مختلف سیاسی 
و خارجی در شــاخص های کلان تاثیر گذار 
است، به جهت قدرت دولت و بانک مرکزی 
قطعاً این اقدامات دولت است که آینده بازار 

ارز را مشخص می کند.
در شــرایط فعلی، با وجود افزایشــی شدن 
رونــد دلار، کمتر کســی تمایــل دارد که 
اقــدام به خریدهای بلندمــدت کند و منتظر 
فروش بالای محدوده ۲۶ هزار تومان شــود. 
معامله گران ترجیــح می دهند پله پله حرکت 
کنند؛ اگر قیمت بالای ۲5 هزار تومان رفت، 
بار دیگر خریدار می شوند و در صورت افت از 

آن محدوده، فروشنده خواهد شد.
نمودار زیر روند رفتار دلار در هفته گذشته را 

نشان می دهد.

بغزیان: نرخ ارز دست 

بانک مرکزی است و به دلیل 

هیجانی شدن مردم جهت 

خرید و فروش، صحبت های 

رئیس جمهور در خصوص 

ارز ۱5 هزار تومانی و در 

نهایت سخنان بایدن در مورد 

بازگشت به برجام، تصمیم 

می گیرد تا نرخ را بالا یا پایین 

بیاورد.
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تأثیر طب سوزنی بر درمان پارکینسون
مهسا ایزدخواه، کارشناس ارشد آسیب شناسی ورزشی

پارکینسون بیماری ای مربوط به اختلال در سیستم عصبی است. این بیماری در سنین 50 تا ۶0 
سالگی شایع بوده و در میان جوانان، بخصوص افراد زیر 30 سال بسیار نادر است.

متاسفانه هیچ درمان قطعی برای جلوگیری از پیشرفت یا متوقف کردن روند رشد آن وجود ندارد. 
همچنین هیچ روش آزمایشگاهی یا رادیولوژی هم در رابطه با تشخیص این بیماری نسیت؛ به 
همین دلیل به بیان علائم و رفتارهایی که می شــود به کمک آن پارکینســون را تشخیص داد، 

می پردازیم هر چند تاکید می شود که تشخیص اصلی این بیماری با پزشک است.
اختلال در تنفس و بلعیدن، شانه  گرد شده به جلو، چانه  به جلو آمده، بدن خشک و خم، راه رفتن 
با بازوهای چســبیده به بدن، برداشتن گام های کوچک و کشیدن پا روی زمین همگی از علائم 
مربوط به این بیماری اســت.اما از آنجا یی که ممکن است سایر بیماری ها را با پارکینسون اشتباه 
بگیریم قطعا تشــخیص اصلی با پزشک است که از طریق روش های متعددی اطمینان لازم را 
پیدا می کند. به عنوان مثال برای بررســی کندی حرکات باید ببیند که آیا فرد انگشت شست و 
اشــاره  خود را می تواند به طور مکرر بهم بزند یا خیر.برای میزان لرزش به بررسی لرزش فک و 
چانه می پردازد؛ چراکه لرزش سر و صدا در پارکینسون شایع نیست.در ابتدا گفتیم که درمان برای 
خود بیماری پارکینســون وجود ندارد، اما برای کاهش علائم ناشــی از آن راه های زیادی وجود 
دارد. از جمله دارو درمانی که با تشــخیص پزشک داروهای مناسبی تجویز می شود و بردن نام 
آن ها ضروریتی ندارد. روش دیگر، درمان طب ســوزنی است. پزشکان همچنان کنجکاو هستند 
که بدانند چرا طب سوزنی روی پارکینسون تاثیر زیادی دارد؛ بخصوص که در مقاله ای اثبات شد 
که نیاز افراد مبتلا به پارکینســون پس از استفاده از طب سوزنی به دارو کاهش یافته، همچنین 

علائم آن ها نسبت به افرادی  که از طب سوزنی استفاده نکرده بودند، بسیار کاهش یافته است.
از ســویی دیگر تمرین های ورزشــی و فعالیت بدنی به کاهش علائم، کمک شایانی می کند که 

نمونه ی کوچکی از تمرینات کششی و قدرتی را اینجا ارائه می دهیم؛

یادداشت 

آیازدندوماسکاحتمالابتلابهکروناراکاهشمیدهد؟

رئیسدانشگاهعلومپزشکیمشهد:

موردیازکرونایانگلیسیدراستانمشاهدهنشدهاست

متادونازدسترسخارجشد!

در همه گیری کرونا استفاده از دو ماسک به صورت همزمان، 
نسبت به یک ماسک محافظت بیشتری ایجاد می کند.

روابط عمومی دانشــگاه علوم پزشکی شهید بهشتی نوشت: 
ماسک ها پوشــش ها فیزیکی هســتند که جلوی گسترش 
قطره های تنفســی به ســایر افراد را می گیرند و درجه ای از 
محافظت به فرد اســتفاده کننده می دهند. بنابراین اگر شما 

یک پوشش فیزیکی با یک لایه دارید، لایه دیگری بر روی 
آن بگذارید، این کاملا منطقی اســت که محافظت بیشــتر 
ایجاد شود.پژوهشگران می گویند که استفاده از ماسک های 
جراحی زیر ماســک پارچه ای بیشــترین محافظت را ایجاد 
خواهد کرد؛ زیرا ماســک جراحی به عنــوان یک فیلتر کار 
می کند و ماســک پارچه ای یک لایه مــازاد می افزاید و به 

تناســب آن کمک می کند. در مکان هایی که رعایت فاصله 
اجتماعی دشــوار اســت، مانند هواپیما یا در فروشگاه ها، دو 
ماسک محافظت مازاد ایجاد می کند.پژوهش ها نشان داده اند 
که ماسک های پارچه ای چندلایه می توانند 50 تا ۷0 درصد 
از قطره ها و ذره های ریز را مســدود کرده و گسترش کووید 
 CDC  را محــدود کنند. مرکز پیشــگیری و کنترل بیماری

پیشنهاد می کند که مردم ماســک هایی را استفاده کنند که 
حداقل دو لایه پارچه نخی محکم بافته شــده باشــند، مانند 
پارچه لحافی یا ملافه های پنبه ای. گفتنی است ماسک های 
جراحی یکبار مصرف که از یک ماده مشتق شده از پلاستیک 
به نام پلی پروپیلن ساخته شدند، در فیلتر کردن ذره ها از یک 

ماسک پارچه ای موثرتر هستند.

علــوم  دانشــگاه  رئیــس 
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در  گفت:  مشهد  پزشکی 
استان خراسان رضوی و 
شهر مشــهد موردی از 
ابتلا به ویروس کرونای 

انگلیسی وجود ندارد.
به گــزارش روزنامه »صبح 
محمدحســین  امــروز« 
بحرینی در جلســه هفتگی 
ستاد اســتانی کرونا که روز 
گذشته در استانداری برگزار 
شــد، در پاسخ به این پرســش که آیا کرونای 
انگلیســی به مشهد و اســتان خراسان رسیده 
اســت؟ توضیح داد: یکی از دغدغه های جدی 
بهداشت،  وزارت  مردم،  ســلامت  مســئولان 
علوم پزشکی، ســتاد ملی و استانی پیشگیری 
از شــیوع این ویروس های جدید و جهش یافته 
اســت. طبق آخرین اطلاعات که امروز از ستاد 
ملی در دست داریم تاکنون هفت مورد مبتلا به 
ویروس انگلیسی در کشور مشاهده شده است. 

به گفته وی، در اســتان خراسان رضوی و شهر 
مشــهد مــوردی از ابتلا به ویــروس کرونای 
براســاس  نــدارد. همچنین  انگلیســی وجود 
تصمیمی که در ســتاد ملی کرونا گرفته شــد 
تمام مســافرانی که از خارج کشــور و اروپا به 
ایران می آیند باید به طــور جدی به مدت 15 
روز قرنطینه شــوند. هرچند کــه این موضوع، 
مشکلات زیادی از نظر اجرا خواهد داشت، ولی 
برای جلوگیری از شــیوع ویروس ها باید اعِمال 
شــود.  در ادامه این جلســه مهدی قلیان اول، 

معاون دانشگاه علوم پزشکی مشهد نیز در پاسخ 
به ســوال خبرنگار»صبح امروز« مبنی بر اینکه 
با وجود زرد شــدن وضعیت مشهد آیا تدابیر و 
محدودیتهایی جدیدی برای جلوگیری از تجربه 
دوباره قرمز شــدن مشــهد اعِمال خواهد شد؟ 
اظهار کرد: طرح هوشمند محدودیت ها در این 
شــرایط همچنان ادامه دارد و دستورالعمل های 
جدید هم طبق تغییر شرایط از آبی به زرد تغییر 
خواهد کرد. به طور مثال تالارها که در وضعیت 
آبی با 50 نفر مهمان دایر بودند باید در وضعیت 

زرد با 30 نفر مهمان مراسم خود را برگزار کنند.
وی افــزود: برخی از اماکن چون مجموعه های 
تفریحی آبی که در وضعیــت آبی باز بودند در 
وضعیت کنونی تعطیل خواهند شــد. همچنین 
اســتخرهای آبی با ظرفیت 30 نفر باید به کار 
خود ادامه دهند. از سویی سینما ها که با ظرفیت 
50 درصد بازگشایی شده بودند در وضعیت زرد 
باید با ظرفیت 30 درصد دایر باشند و ثبت نام از 
طریق کارت ملی صورت بگیرد. اگر کسی مبتلا 
به ویروس باشــد از حضور آن فرد در ســینما 
تعطیل  آموزشگاه ها  کلیه  می شــود.  جلوگیری 
می شــوند و آموزش  ها به صورت غیرحضوری 
خواهد بود.قلیان در مورد رفت وآمد و تردد شبانه 
در شــهر توضیح داد: تردد شبانه حتی در رنگ 
آبی هم ادامه داشــته و محدودیت از ساعت ۹ 
شــب تا ۴ صبح ادامه خواهد داشت. تردد بین 
شهرهای زرد بلامانع اســت. ممکن است که 
برای بعضی شــهروندان کــه وضعیت مادی 
خوبی دارند این جریمه ها ارزشی نداشته باشد، 
ولی پلیــس اعِمال قانون را از طریق دوربین ها 

انجام می دهد و این روال ادامه خواهد داشــت. 
یکی از عوامل تاثیرگذار بر افزایش کرونا همین 
ترددها بود و دورهمی های خانوادگی است که 
اثبات شــده است و این کار مانع از آن می شود.
وی با اشــاره به آمار فوتی ناشــی از کرونا در 
مشــهد گفت: طی ۲۴ ســاعته گذشته دو نفر 
فوتی قطعی ثبت شده اســت. همچنین تعداد 
10۴ نفر در بخش مراقبت های ویژه بســتری 
هستند.سید محمدرضا هاشمی، فرماندار مشهد، 
نیز با بیان اینکه » هدف ما جلوگیری از تعطیل 
شــدن کارهای تولیدی و صنعتی مردم است« 
تشــریح کرد: راهــکار اثرگذار برای مشــاغل 
آســیب دیده از کرونا این اســت که ستاد ملی 
کرونا تا کنون 1۹۲55 فقره درخواســت کننده 
از گروه های شــغلی برای تسهیلات داشته ایم. 
تاکنــون 1۲833 فقــره به بانک هــا معرفی و 
تسهیلات پرداخت شــده است. رقم تسهیلات 
درخواســتی از طرف مشهد ۶1۶ میلیارد تومان 
برای آســیب های وارده از طرف کرونا بوده که 
۴10 میلیارد تومان تاکنون پرداخت شده است. 

معــاون کاهــش تقاضا و توســعه مشــارکت های مردمی 
ســتاد مبارزه با موادمخدر گفت: موضــوع توزیع متادون در 
داروخانه هــا و خروج آن از کلینیک های درمان اعتیاد منتفی 
شده است.باشگاه خبرنگاران جوان  نوشت: امیرحسین یاوری 
درباره چرایی نشــت متادون، اظهار کرد: جلوگیری از نشت 
متادون، جزو وظایف وزارت بهداشــت اســت. در این راستا 

سازمان غذاودارو سامانه آیتک را راه اندازی کرد و قرار شد از 
طریق این سامانه مصرف متادون را کنترل کند.

به گفته یاوری، همانطور که ســازمان غذا ودارو با سیســتم 
نظارتی خود مصرف دارو های دیگــر را کنترل می کند باید 
مصرف متادون را نیز تحت کنترل خود قرار دهد. اگر سامانه 
آیتک به طور کامل راه اندازی شــود، مشکلات فعلی که در 

حوزه نشت متادون وجود دارد حل خواهد شد. در این صورت 
مشخص می شــود که متادونی که در شرکت خاصی تولید 
شده باید به دست چه کسی برسد و قطعاً دیگر شاهد فروش 

متادون در عطاری ها، دکه ها و ... نخواهیم بود.
وی با بیان اینکه »موضــوع توزیع متادون در داروخانه ها و 
خروج آن از کلینیک های درمان اعتیاد منتفی شــده است«، 

افزود: همچنان متادون در کلینیک های درمان اعتیاد توزیع 
می شــود. توزیع متادون در داروخانه ها اگر بخواهد عملیاتی 
شود چند سال زمان نیاز دارد. درواقع هدف از توزیع متادون 
در داروخانه ها ربطی به موضوع نشــت متادون ندارد و بیشتر 
هدف از این اقدام، خلوت شــدن دانشگاه های علوم پزشکی 

بوده و در داروخانه ها به فروش برسد.

آموزش و پرورش مازندران سهم الشرکه گلستان را به رسمیت بشناسد

سهم دانش آموزان گلستان از 
زائرسرای دانش آموزی مشهد در هاله ای از ابهام!

وحید حاج ســعیدی / تقریباً سه دهه از 
اجرای طرح کلان و ماندگار ساخت زائرسرای 
دانش آموزی مشهد که در آن زمان از سوی 
اداره کل آموزش وپــرورش مازندران طراحی 
شده بود، می گذرد. در طول ساخت این پروژه 
به همت دانش آموزان و فرهنگیان و عشــق 
ابدی مردم این دیار به پابوسی حرم رضوی، 
سرمایه مناسبی گردآوری شد و این اردوگاه 
در فضایــی مناســب احــداث و راه اندازی 
شــد. درنتیجه رویای چند ساله فرهنگیان و 
دانش آموزانی که از خطه سرســبز شمال به 
پابوس و زیارت حرم رضوی می رفتند، محقق 

شد.  
به گــزارش روزنامه »صبح امــروز« پس از 
سال 13۷۶ که استان گلستان نوپای تشکیل 
گردیــد و تعدادی از شــهرهای شــمال از 
مازندران جدا شــدند. سهم استان گلستان از 
این زائرسرا یک ســوم اعلام شد و دو سوم 
باقیمانده نیز در اختیار مازندران قرار گرفت و 

مقرر شد رئیس زائرسرا از استان مازندران و 
معاون از استان گلستان انتخاب شوند.

اما ردپای بی مهــری و بی توجهی اداره کل 
آموزش وپــرورش اســتان مازنــدران در به 
رســمیت شــناختن حق قانونی فرهنگیان و 
دانش آموزان استان گلستان از همان روزهای 
اول تشکیل اســتان گلستان دیده شد. عملًا 
این سهم و حق مردم این خطه از زائرسرای 
مشــترک نادیده انگاشته شد. تا جایی که در 
مقطعی نماینده اســتان در زائرسرا یا همان 
معاون به دلیل شرایط خاص حاکم بر فضای 
مدیریت اردوگاه، زائرسرا را به حالت اعتراض 

و قهر ترک نموده و به استان بازگشت.
 علی رغم ترک اعتراض آمیز معاون اردوگاه 
هیچ اقدامی مبنی بر اصلاح روند از ســوی 
اداره کل مازنــدران صورت نگرفت و به نظر 
آن ها منتظر چنین رویکــردی بودند! معاون 
اردوگاه حتی واحد مسکونی اختصاص یافته 
بــه خود را تخلیه نکرد و اثاثیه منزل را نیز با 

وجود گذشــت قریب به دو ســال به گرگان 
انتقال نداد تا آخرین جای پای سهم الشرکه 

استان گلستان در این زائرسرا محو نشود!
اما امروز پس از گذشت سال ها، کارشکنی ها 
به اوج رســیده اســت و عملًا سهم الشرکه 
اســتان گلســتان از این پروژه به فراموشی 
سپرده شده و اعتراض های فرهنگیان راه به 

جایی نبرده است.
قطعــاً ورود به بحث شــرعی ایــن مقوله و 
رضایت یا عدم رضایت افرادی که در ساخت 
این پروژه سهیم بودند، در صلاحیت راقم این 
سطور نیست، ولی آنچه که مسلم است. بحث 
حقوقی منافع تضییع شــده مردم گلستان که 
در آن ســال ها با شور و شوق در ساخت این 
پروژه سهیم شدند، موضوعی نیست که بتوان 

به سادگی از آن عبور کرد.
جا دارد مسئولان اســتان گلستان با استفاده 
از تمام ظرفیت نسبت به تثبیت و به رسمیت 
شناختن سهم استان گلســتان از این پروژه 

بزرگ اقــدام کنند و مانــع از تضییع حقوق 
جامعه بزرگ آموزش وپرورش شوند.

هر چنــد اخیــراً ایــن موضوع در جلســه 
شــورای معاونان اداره کل آموزش وپرورش 
اســتان گلســتان که با حضــور نمایندگان 
اســتان و معاون حقــوق و پارلمانی وزارت 
آموزش وپرورش برگزار شد. از سوی نماینده 
علی آباد کتول مطرح و خواســتار پیگیری از 
طریق وزارتخانه شدند، ولی ضرورت دخالت 
استاندار، نماینده ولی فقیه و سایر نمایندگان 
و افراد صاحب نفوذ در استیفای حقوق تضییع 
شده آموزش وپرورش بیش از پیش ضروری 

می نماید.
به هــر روی آنچه که در این حــوزه اتفاق 
افتاده اســت خوشــایند جامعه فرهنگیان و 
دانش آموزان استان گلســتان نیست. تثبیت 
و به رســمیت پذیرفتن سهم الشــرکه استان 
گلســتان در این طــرح بــزرگ، نظارت و 
استان  آموزش و پرورش  ســازمان  بازرســی 

گلســتان بر عملکرد مالی زائرســرا، دوره ای 
کردن ریاست زائرسرا، جذب نیرو از گلستان 
با توجه میزان سهم الشرکه، ضرورت دعوت 
از نماینــدگان آموزش وپرورش گلســتان در 
تصمیم گیری هــای مربــوط به ایــن حوزه، 
نداشــتن نــگاه مالکانه بــه کل مجموعه و 
... از عمــده خواســته های خانــواده بزرگ 
آموزش و پرورش استان گلستان در این مقوله 

است.
البته اگر دوســتان اداره کل آموزش وپرورش 
مازنــدران در برآورده ســاختن حقوق حقه 
و قانونــی فرهنگیان و دانش آموزان اســتان 
گلســتان در اســتفاده و بهره برداری از زائر 
ســرا، توان یا اراده لازم را در خود نمی بینند، 
می توانند نسبت به قیمت گذاری به نرخ روز و 
خرید سهم الشرکه استان گلستان اقدام کنند 
تا دینی بر گردن شــان نماند و خود را مدیون 
هزاران خانواده فرهنگی و دانش آموز استان 

گلستان نکنند.
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باد در بیدزار
کِنتِ گراهام )185۹ - 1۹3۲(، 

ان
زی

لگ
اد 

جو
گار

برن
خ

نویسنده ی اسکاتلندی، آرزو 
تدریس  دانشگاه  در  داشت 
کند یا نویسنده شود، اما به 
اســتخدام بانکی در انگلیس 
درآمــد. او اوقات فراغتش را با 
پیاده روی و  سفر، قایق سواری، 
بیــرون رفتــن با دوســتانش 
می گذرانــد. همچنین عاشــق 
کناره های  به ویــژه  طبیعــت 
رودخانه بود و این مســئله در 
معروف ترین کتابش باد در بیدزار نمود یافته است. 
گراهام در این داســتان از شخصیت های حیوانات 

اســتفاده کرده تا به زندگی انســان ها بپردازد. همین فضای سمبلیک و فانتزی این رمان را 
برای گروه های ســنی مختلف جذاب کرده است. اهمیت دادن به دوستی، ازخودگذشتگی و 
احســاس مســئولیت در برابر دیگران در این اثر اصیل و ماندنی با ســبکی متفاوت مطرح 

می شود.
»وزغ وقتی دید در زندانی تاریک و بدبو حبس شــده، تازه به تاریکی وحشــتناک قلعه های 
قرون وســطی پی برد؛ قلعه هایی که بین او و دنیای آفتابی بیرون و بزرگراه های آســفالت 
شــده قرار داشتند. چند ساعت قبل انگار که کل جاده های انگلیس را خریده باشد، در همین 

بزرگراه ها خوش و خرم جولان می داد.«
رمان »باد در بیدزار« نوشته کِنتِ گراهام با ترجمه سحرالسادات رخصت پناه توسط نشر افق 
منتشر و با 33۶ صفحه، شمارگان 3 هزار نسخه و قیمت 1۷5 هزار ریال راهی بازار نشر شد.

 آیین آغاز سلسله نشست هاي
 کتاب خوان انقلاب
آیین آغاز سلســله نشست هاي کتاب 
خوان انقلاب با حضور رییس شوراي 
هماهنگي تبلیغات اســلامي اســتان 
در اداره کل کتابخانه هــای عمومــی 

خراسان رضوی برگزار شد.
به گــزارش روزنامه »صبــح امروز« 
و به نقل از روابــط عمومی اداره کل 
کتابخانه های عمومی خراسان رضوی؛ 
آیین آغاز سلســله نشست هاي کتاب 

خوان انقلاب با حضور حجت الاســلام والمسلمین محمد سلطاني، رییس شوراي هماهنگي 
تبلیغات اســلامي خراسان رضوي و حجت الاسلام علی اکبر سبزیان مدیرکل کتابخانه های 

عمومی خراسان رضوی در اداره کل کتابخانه های عمومی خراسان رضوی برگزار شد.
مدیرکل کتابخانه های عمومی خراســان رضوی در این جلسه ایام الله دهه فجر و تقارن این 
ایام با ســالروز میلاد حضرت فاطمه زهرا)س( و میلاد بنیانگذار جمهوری اســلامی ایران را 

تبریک گفت.
حجت الاسلام ســبزیان ادامه داد: در سال جاری با هماهنگی شــورای هماهنگی تبلیغات 
اســلامی از ظرفیت کتابخانه های عمومی در برگزاری برنامه های ایام الله دهه فجر با ویژه 

برنامه سلسله نشست های کتاب خوان انقلاب استفاده شده است.
وی ادامه داد: در چهل و دومین ســالگرد پیروزی انقلاب اسلامی ۴۲ نشست کتاب خوان با 

محوریت کتاب های انقلاب اسلامی در کتابخانه های سطح استان برگزار می شود.
مدیرکل کتابخانه های عمومی خراســان رضوی برگزاری طرح »ده شــب، ده مســجد، ده 
نشست کتاب خوان انقلاب« با همکاری ناحیه سپاه عمار مشهد را از جمله این نشست های 

کتاب خوان عنوان کرد.
حجت الاسلام محمد سلطانی رییس شوراي هماهنگي تبلیغات اسلامي خراسان رضوی نیز 

در این مراسم یاد و خاطره امام راحل)ره( و شهدای انقلاب را گرامی داشت.
وی از اداره کل کتابخانه های عمومی خراســان رضــوی در برگزاری برنامه های فرهنگی با 
محوریت کتاب در ایام الله دهه فجر تقدیر کرد و ادامه داد: انقلاب اسلامی ما انقلاب قلم و 
کتاب و بیان بود و امروز نیز با همین منطق و بیان چهل و دومین ســالگرد پیروزی انقلاب 
اسلامی را جشن می گیریم.رییس شوراي هماهنگي تبلیغات اسلامي خراسان رضوی تببین 
شــرایط کشــور در قبل از انقلاب و بعد از انقلاب با محوریت کتاب و کتابخوانی و مقایسه 
جایگاه علم و علما و دانش، اســتقلال و اقتدار و امنیت کشــور را از جمله دستاوردهای این 

نشست های مبتنی بر کتاب عنوان کرد.
در ادامه این مراســم از پوســتر طرح برگزاری ۴۲ نشست کتابخوان انقلاب در سطح استان 

خراسان رضوی در دهه مبارک فجر رونمایی شد.

فرصتی برای نمایش آثار هنرمندان عرصه 
مد و لباس 

نمایشــگاه بین   المللی گردشــگری و 
صنایع  دســتی در بخش های مختلف 
از جملــه پوشــاک و رودوزی هــای 
سنتی سراسر کشور از پنجم تا هشتم 
اســفندماه بــه دو شــیوه حضوری و 

مجازی برگزار می شود.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به 
نقل از هنر آنلاین، نقش گردشگری و 
توسعه روستایی از آنجایی در کشور ما 

قابل توجه و اهمیت است که بخش اعظمی از ظرفیت های تاریخی، فرهنگی و هنری ایران 
در این مناطق گرد هم آمده و در نتیجه بســتر مناسبی برای معرفی دستمایه های هنرمندان 

ایرانی نیز از شاهراه روستاها فراهم می شود.
در نتیجــه هر کدام از رویدادهای نمایشــگاهی یا جشــنواره ای با محوریت صنایع دســتی 
می تواند خون تازه ای در رگ های دوخت های ســنتی و پوشــاک اقــوام ایرانی جاری کند و 
فرصتی مناسب به منظور نمایش توانمندی  هنرمندان این عرصه ها چه در سطوح ملی و چه 

بین المللی و با هدف توسعه صادرات و گردشگری ایجاد کند.
بر اساس تصمیم گیری شورای سیاست گذاری نمایشگاه های گردشگری کشور و برنامه ریزی 
به عمل آمده، مقرر شــده است نمایشگاه بین المللی گردشــگری و صنایع  دستی از پنجم تا 

هشتم اسفندماه 13۹۹ )۲۶-۲3 فوریه ۲0۲1( به دو شیوه حضوری و مجازی برگزار شود.
البته به منظور عمل به پروتکل های بهداشــتی ابلاغی از سوی ستاد ملی مقابله با کرونا و به 
دنبال انجام هماهنگی های لازم با دستگاه های مرتبط در این زمینه، رعایت دستورالعمل های 
برگزاری نمایشگاه ها در دوران شــیوع بیماری و حفظ سلامت غرفه داران و بازدید کنندگان، 
بازدید حضوری از نمایشگاه فوق الذکر به شکل کنترل شده و با انجام پیش ثبت  نام در قالب 
ســهمیه های محدود روزانه امکان پذیر خواهد بود.در حال حاضر پلتفرمی به صورت دو بعدی 
و سه بعدی برای شــرکت کنندگان در قالب غرفه دار و بازدید کننده در نظر گرفته شده است 
و همانند نمایشــگاه حقیقی، امکان ثبت  نام، آشنایی با تعرفه ها، طراحی و غرفه آرایی، تبادل 
اطلاعات، امکان گفت وگوی آنلاین و غیره مهیا شــده است.متقاضیان و علاقه مندان برای 
ثبــت  نام همزمان در دو بخش حضوری و مجازی نمایشــگاه می توانند به نشــانی اینترنتی 
www.ihcx.ir مراجعه کرده و یا جهت کســب اطلاعات تکمیلی با شــرکت مادر تخصصی 

توسعه ایرانگردی و جهانگردی با شماره 88۶۷8۹۴۶ الی ۹ تماس بگیرند.

کافه کتاب

خبر

اعلامبرنامهویژههایرادیونمایشدردههفجر
اداره کل هنرهای نمایشی رادیو و رادیو نمایش، 
ویژه برنامه ها و نمایش های رادیویی این شبکه 

رادیویی در دهه فجر را اعلام کرد.
بــه گزارش  روزنامه »صبــح امروز« و به نقل 
از روابط عمومــی رادیونمایش،«رادیوروزگار«، 
»راوی«، »نمای نقــره ای«، »امروز تئاتر« و« 
ویژه برنامه رادیو تئاتر ســی و نهمین جشنواره 
تئاتر فجر« عناوین برنامه هایی هســتند که در 
ایام دهه فجر از شــبکه رادیویی نمایش پخش 

می شوند.
»ریشــه ها  رادیویی  ســریال های  همچنیــن 
می مانند« ، »ایران ایران« و »اســماعیل« نیز 
به سفارش شبکه های رادیویی ایران و جوان در 
اداره کل هنرهای نمایشــی رادیو تولید شده اند 
که همزمان از رادیو نمایش نیز پخش می شوند.
ساعت پخش و جزئیات برنامه ها و سریال های 

رادیویی ویژه ایام فجر به شرح زیر است:
»رادیو روزگار« به تهیــه کنندگی و گویندگی 
اسماعیل باستانی در این روزها ساعت 10 صبح 
از شبکه رادیویی نمایش پخش می شود که به 
گفت وگو با هنرمندان پیشکسوت درباره پیروزی 
انقلاب اسلامی می پردازد. همچنین این برنامه 
در روز ۲۲ بهمن ماه، به تهیه کنندگی انســیه 
شمس اللهی و با گویندگی جمعی از هنرمندان 
اداره کل هنرهای نمایشــی رادیو به روی آنتن 

خواهــد رفت. »رادیــو روزگار« علاوه بر رادیو 
نمایش از ســایت این شبکه رادیویی نیز پخش 
می شــود و در رادیو نما، عکس های آن در هر 

لحظه به روز می شود.
»راوی«؛ به تهیه کنندگی انســیه شمس اللهی 
و روایت و گویندگی لیلا علاقه مند در گفت وگو 
با مستندســازان به معرفی و پخش بخش هایی 
از فیلم هــای مســتند با موضــوع دهه فجر و 
پیروزی انقلاب اسلامی می پردازد و تا پانزدهم 
بهمن ماه ساعت ۲1:30 از رادیو نمایش پخش 
می شــود.ویژه برنامه زنده »نمای نقره ای« به 
تهیه کنندگی و نویســندگی اسماعیل باستانی 
و با کارشناســی و اجرای محمدرضا مقدسیان 
از 1۲ تــا ۲1 بهمن ماه بــه اخبار و رویدادهای 

جشنواره سی و نهم فیلم فجر می پردازد .
»امروز تئاتر« به تهیــه کنندگی علی بهرامی 
و اجرا کارشناســی ایوب آقاخانــی از یازدهم 
تا نوزدهــم بهمن ماه از ســاعت ۲0 تا ۲1 به 
صــورت زنــده از تئاتر شــهر روی آنتن رادیو 
نمایــش می رود که به پوشــش اخبار ســی و 
نهمین جشنواره تئاتر فجر می پردازد. این برنامه 
همچنین در روز بیستم بهمن ماه، اختتامیه این 

جشنواره را پوشش خواهد داد.
»ویژه برنامه رادیو تئاتر سی و نهمین جشنواره 
تئاتر فجر« نیز از روز یازدهم بهمن به صورت 

زنــده از خانه تئاتر به پوشــش اخبار این دوره 
از رادیو تئاتر جشــنواره فجر می پردازد که تهیه 
کنندگــی آن را علی بهرامی بــر عهده دارد و 

فرزام رنجبر  گوینده آن است.
ســریال رادیویی »ریشــه ها می مانند« در پنج 
قسمت و به ســفارش رادیو ایران در اداره کل 
هنرهای نمایشــی رادیو تولید شده است، جواد 
پیشــگر نویســنده و کارگردان این مجموعه 
رادیویی اســت و داســتان آن درباره رنج ها و 
شــادی های مبارزات و مقاومت مردم ترکمن 
در ایران زمین اســت . این سریال رادیویی از 
یازدهــم تا پانزدهم بهمن ماه ســاعت ۲3:۴5 
دقیقه از رادیو نمایش پخش می شــود و ساعت 

۲۲:30 روی آنتن رادیو ایران می رود.
سریال رادیویی »سمفونی شهر« به کارگردانی 
میرطاهر مظلومی و نویسندگی مانی مستان و 
پوریا موسوی درباره سرود انقلابی ایران ایران 
ایران با اجرای رضا رویگــری خواننده این اثر 
و هنرمند پیشکســوت ایرانــی درعرصه تئاتر، 
ســینما ، تلویزیون است. این مجموعه رادیویی 
به ســفارش رادیو ایران در اداره کل هنرهای 
نمایشــی رادیو تولید شده است که از هجدهم 
بهمن ماه، ساعت ۲3:۴5 دقیقه از رادیو نمایش 
پخش می شود و ساعت ۲۲:30 روی آنتن رادیو 

ایران می رود.

و ســریال رادیویی »اسماعیل« که به سفارش 
رادیو جوان در اداره کل هنرهای نمایشی رادیو 
تولید شده اســت و از رادیو نمایش نیز پخش 
می شــود را امیرحسین فردی نوشــته و جواد 
پیشگر آن را تنظیم رادیویی و کارگردانی کرده 
است، »اسماعیل« داســتان شخصی را روایت 
می کند که با پیوســتن بــه گروه های انقلابی، 
حقیقت واقعی خویش را در می یابد. این سریال 

رادیویــی از هجدهم بهمن ماه ســاعت 8:۴5 
دقیقه از رادیو نمایش پخش می شــود و ساعت 

۲ بامداد روی آنتن رادیو جوان می رود.
گفتنی اســت، در ســریال های رادیویی تولید 
اداره کل هنرهای نمایشــی رادیــو، بازیگران، 
کنندگان،  تهیــه  کارگردانــان،  نویســندگان، 
افکتورها و صدابــرداران حرفه ای رادیو نمایش 

حضور داشته اند. 

گفت وگوی صبح امروز با کارگردان مشهدی حاضر در رقابت های جشنواره سی و نهم فیلم فجر؛

آرزویم این است »گیج گاه«را در کنار تماشاگران مشهدی ببینم
از  تبریــزی  عــادل 
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مشهدی  فیلمســازان 
تبار سینما، چند سالی 
استمرار  برای  اســت 
یــی  لیت ها فعا
پایتخت  به  سینمایی اش، 
مهاجرت کرده است. این 
و  قریحه  خوش  فیلمساز 
فیلم های  ساخت  مستعد 
قدیمــی  کوتاه»مــن 
هســتم«، »اول پاییز« و 
»ضد ضربــه«  را در کارنامــه خود به ثبت 
رســانده که برای او موفقیت هایــی نیز به 
همراه داشــته اســت. وی همچنین سابقه 
دســتیاری کارگردانان صاحــب نامی چون 
داریوش مهرجویی، مسعود کیمیایی، رسول 
صــدر عاملــی و حمیــد نعمــت ا... را در 
کارنامــه اش دارد. عادل تبریزی امســال با 
نخســتین فیلم بلندش با عنوان »گیج گاه«، 
در بخش »سودای سیمرغ «جشنواره سی و 
نهم فیلم فجــر حضور دارد. در این فیلم که 
تهیــه کنندگی آن را »امیر ولی ا.. مدنی«  و 
داشــته اند،  عهده  بــر  ســروری«  »حنیف 
بازیگرانی چون جمشــید هاشــم پور، حامد 
بهداد، امیر حسین رســتمی، باران کوثری، 
بیژن بنفشــه خواه، بهرنگ علوی ، ســروش 
صحت، فرهاد آییش، نادر سلیمانی، سیاوش 
چراغی پور، محمد الهی، حسن رضایی، رضا 
صفایی پور و.... به ایفای نقش پرداخته اند. در 
شــعار فیلم »گیج گاه آمده است: »گیج گاه 
نوستالژیک نیست حالیست که دیگر نیست.« 
به بهانه نمایش »گیج گاه« نخســتین فیلم 
بلند این فیلمســاز مشهدی در جشنواره فیلم 
فجر، با وی همکلام شدیم و از »گیج گاه«، 
جشنواره فیلم فجر، نحوه انتخاب بازیگران و 

... به گپ و گفت پرداختیم.   
در گفت و گویی اظهار کرده ای این 
شــانس را داشــته ای که در »گیج 
گاه« شیوه ســاخت آثار کوتاهت را 
دنبال کنی. منظورت از این شــانس 

چیست؟
زمانــی که دســتیار کارگــردان بــودم با 
از  کارگردانان مختلفــی کار می کردم. پس 

آن بــا خود فکر کردم فیلم هــای کوتاهم را 
مطابق ســلیقه شخصی ام بســازم. به تدریج 
متوجه شدم فیلم های کوتاهی که می سازم، 
دقیقا سلیقه شخصی ام است. انگار چیزی را 
در درون خــودم پیدا کــرده ام که بین طنز و 
درام است و این مسیر را ادامه دادم. چون این 
احساس برایم خیلی جذاب بود تصمیم گرفتم 
نخستین فیلم بلند سینمایی ام »گیج گاه« نیز 
در همین مســیر و سبک و سیاق باشد، یعنی 

مرز میان درام و طنز. 
گویــا فضای »گیــج گاه «مربوط به 
بیست سال پیش است ولی فیلم به 
روزی اســت. این بدان معناست که 
را در  فیلمت یک داستان قدیمی  در 

فضای امروزی روایت کرده ای؟
همیشــه کمبودی را در فضــای اجتماعی یا 
آموزشــی امروز ایران احســاس می کردم و 
این دغدغه در ذهنم بود و دوســت داشــتم 
در ارتباط با این موضوع، فیلمنامه ای نوشــته 
شــود. ولی ااحســاس کردم اگر به گذشته 
برگردم و از گذشــته به این قضیه نگاه کنم، 
تاثیر گذارتر خواهد شــد، درســت مثل ورق 
زدن یک آلبوم قدیمــی. دیدن عکس هایی 
قدیمی که شــما آن ها در گذشته گرفته اید، 
شاید باعث شود شــیوه زندگی تان را عوض 
کنید و قدر یک چیزهایی را بیشــتر بدانید و 
تلنگری به شما بزند اگرچه همیشه از حال به 
حال نگاه کردن شــاید تلنگرش کمتر باشد. 
اما به گمان من وقتی از گذشته به حال نگاه 

می کنی خیلی تلنگر می زند.
با  گاه«  برای ساخت »گیج  بی تردید 
دشواری و ســختی هایی نیز مواجه 
بوده و بــرای جذب ســرمایه گذار 

مشکلاتی را پیش رو داشته ای؟
برای ســاخت »گیج گاه« مشکلات بسیاری 
زیادی داشتم و حدود چهار پنج سال دوندگی 
کردم. از جذب سرمایه بگیرید تا دیگر قضایا. 
حتی شرایطی پیش آمد که برخی گفتند این 
فیلمنامه را بســاز ولی با یک شیوه دیگرکه 
البته زیر بار نرفتم. از طرفی ســاخت فیلمم 
با مشکلات اقتصادی کشور همچون تحریم 
و بحــران دلار همزمــان و تولید آن هر روز 
گران تر شد. ولی تلاشم این بود »گیج گاه«را 

آنطور که دوست دارم بسازم. همیشه احساس 
می کردم  اگر کسی عشــق سینما باشد و از 
کودکی تــلاش کند و ســینما را در انجمن 
ســینمای جوانان بیاموزد و دســتیاری کند، 
خود سینما باید برای ساخت فیلم به او کمک 
کند. اما اکنون برای ســاخت فیلم در سینما، 
خودت باید در پی ســرمایه گذار باشی و این 
یک مشکل اساسی است. چون باید از بیرون 
سینما جذب سرمایه کنی تا بتوانی وارد خود 
سینما بشوی. البته می توانستم »گیج گاه« را 
بســازم و صرفا بگویم فیلم ساخته ام، اما زیر 
بار نرفتم و منتظر ماندم تا شــرایطی فراهم 

شود تا فیلمم را به شکل دلخواهم بسازم.
گویا در انتخــاب بازیگران فیلم نیز 
جدای از توانمندی هایشان گیشه را 

هم مد نظر قرار داده ای؟
به هیچ وجه این گونه نیســت. بیشتر این 
نکته برایم اهمیت داشت که ترکیب بازیگر 
متفاوتی داشته باشم. از همان روز اولی که 
ایده فیلم نامه را با حامد بهداد مطرح کردم. 
او برای بازی در فیلم مد نظرم بود. حامد نیز 
قصه را دوست داشت و کاملا متناسب فیلم 
بود. به جرات می گویم اگر جمشــید هاشم 
پور »در گیج گاه« بازی نمی کرد، فیلمم را 
نمی ساختم و سراغ ساخت فیلمنامه دیگری 
می رفتم. چون جمشــید هاشــم پور برایم 
حکم یک سند را داشــت و سند این فیلم 
بود. در انتخاب بازیگران بیشتر سعی کردم 
ترکیب مختلفی بچینم که جذاب باشــد و 
بازیگران جدیدی را هــم در فیلم آورده ام. 
من برخــی از نقش های خــوب فیلمم را 
به بازیگــران جدید و چهره هــای تئاتری 
سپرده ام. هنگام ساخت فیلمم بیشتر به این 
موضوع فکرمی کردم که کدام بازیگر برای 
چه نقشی مناسب است. اصلا این مد نظرم 
نبود که فلان بازیگر را برای گیشــه بیاورم 
و بحثم واقعا کیفیــت خود فیلم بود. اصلا 
فکر نمی کردم فیلمم بازیگر محور باشــد، 
چــون علاوه بر این کــه روی فیلم نامه و 
کارگردانی اشراف داشــتم و فیلم را کامل 
می شــناختم، می دانســتم چه می خواهم. 
بیشــتر درگیر این بودم کدام بازیگر برای 
ایفای فلان نقش مناســب است. با وجود 

این که در لحظه انتخاب بازیگر اصلا بحث 
گیشــه در ذهنم نبود ولی مطمئنم ترکیب 
بازیگران فیلم می تواند برای تماشــاگران و 

گیشه جذاب باشد.
چــرا معتقدی که »گیــج گاه« از آن 
باید  دسته فیلم هایی است که مردم 

آن را ببینند؟
من به عنوان فیلمســاز اثــری خلق کرده ام 
و مــردم می تواننــد تصمیــم بگیرند که آن 
را ببیننــد یا نبینند یا فیلــم روی آن ها تاثیر 
بگذارد یا تاثیرگذار نباشــد. من حکمی برای 
تماشــای فیلمم صادر نمی کنم که مردم باید 
حتما فیلم »گیــج گاه« را ببینند. جمشــید 
هاشــم پور در دهه ۷0 شــور و حالی در بین 
تماشاگران ایجاد می کرد که خاطره انگیز بود. 
یک سکانس از فیلم »پرواز از اردوگاه« وی 
نبود که تم اشــاگران در سالن سینما دست و 
کف نزنند و به هیجان نیایند. »فیلم »افعی« 
با نقش آفرینی وی ماه ها روی پرده ســینما 
آفریقای مشــهد بود. فیلم »گیج گاه« یک 
جاهایی حال آن فیلم ها و دوران را که مردم 
با آن ها خاطره دارند یــادآوری می کند. من 
نمی گویــم مردم باید فیلمــم را ببینند چون 
معتقدم خودشــان باید انتخاب کنند. یا آن را 
می بینند یا نمی بینند یا آن را دوست دارند یا 
دوست ندارند. اما سعی کرده ام فیلمی بسازم 
که بر تماشــاگر تاثیر بگــذارد و یک آنی را 
در مردم به وجــود بیاورد و به آن ها تلنگری 
بزند. حس می کنم بنا به ایده ای که در ذهن 
داشــتم،»گیج گاه« فیلمی است که می تواند 
در دل مردم و جامعه جا باز کرده و مخاطب 

خودش را پیدا کند.
بــا توجه بــه شــرایط کرونایی و 
محدودیت های نمایــش فیلم ها  در 
کافی  جشنواره، فکر می کنی فرصت 
»گیج  دیده شــدن  برای  نظرت  مد 
گاه« و بازتاب رســانه ای آن فراهم 

است؟
چیز  همــه  در  کرونایــی  محدودیت هــای 
زندگی مان تاثیر گذاشــته اســت و قطعا در 
سینما و بازتاب رسانه ای فیلم ها بی تاثیر نبوده 
و نیســت. ولی خوشحالم دســت کم در هر 
صورت می توانم شاهد بازتاب نمایش فیلمم 

باشــم. امیدوارم فیلمم بتواند گوشــه ای از 
احساس مخاطب را درگیر کند و آن تلنگری 
را که در ذهنم داشــته ام به تماشاگرش وارد 
کند. من در »گیج گاه« صرفا سعی نکرده ام 
فقط یک فیلم نوستالژیک بسازم بلکه دوست 
داشتم ســلیقه ای را که در فیلم های کوتاهم 
دنبــال می کــردم در آن باشــد و از طرفی 
از طریق نگاه نوســتالژیک، بــه حال امروز 

تلنگری بزنم.
 فکر می کنی همشهری هایت پس از 
تماشای »گیج گاه« در جشنواره فیلم 
فجر مشهد چه واکنشی در برابر فیلم 

داشته باشند؟
من در کوچه های مشــهد عاشق سینما شدم 
و در سینما آفریقای مشهد بسیاری از فیلم ها 
را به تماشا نشستم. از »حسین بیدار« که در 
گوشــه ای از سینما آفریقای مشهد بود، بارها 
عکس و پوســتر ســینمایی خریدم و بیشتر 
عاشق سینما شدم. در سینمای جوانان مشهد 
درس ســینما خواندم و در مشهد فیلم کوتاه 
ســاختم. در مشــهد همه کار کردم تا بیشتر 
عاشق ســینما بشوم اما افسوس زمانی حس 
می کنی که برای سینما باید مهاجرت کنی و 
مشهد زیبا را با آن لوکیشن های چشم نواز و 
خانواده ات رها کنی و به تهران بیایی. آرزویم 
این اســت »گیج گاه«را در مشهد و با نفس 
تماشــاگر مشهدی ببینم و این آرزو به اندازه 
دریافت یک جایزه بزرگ ســینمایی حالم را 
خوب می کند. هر برخوردی هم از تماشــاگر 
مشهدی نســبت به فیلمم ببینم برایم حکم 

یک جایزه بزرگ سینمایی را دارد.
گویا قرار اســت فیلم» گیج گاه « در 

رکورد گینس هم به ثبت برسد؟
 فیلــم» گیج گاه« 1308 مین فیلمی بود که 
جناب اســحاق خانــزادی آن را صدا گذاری 
کردند. این موضوع از جانب تهیه کننده فیلم 
عنوان شــد که جناب خانزادی با این حجم 
از کار و فعالیــت حرفــه ای، در خور ثبت در 
رکورد گینس هســتند و ربطی به فیلم »گیچ 
گاه« نــدارد. برای خود من نیز کارنامه جناب 
خانزادی جای شگفتی دارد. چون کمتر سینما 
گری را با این حجم از فعالیت حرفه ای سراغ 

دارم.
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 در حاشیه بازدید از خیابان رسالت مطرح شد

ایجاد پارک خطی در حاشیه کال دروی
در این بازدید موضوعات ایجاد خدمات 
عمومی و ســاماندهی دیواره های کال 
دروی، رفع بوی نامطبــوع کال، ایجاد 
پارک خطی در حاشیه کال و ایجاد پل 
رسالت 85 مطرح شد. به گزارش صبح 
امروز، محمد رضا کلائی شهردار مشهد 
به همراه رضا خواجه نائینی معاون مالی 
و پشتیبانی شهرداری مشهد، خلیل الله 
کاظمی معاون عمــران، حمل و نقل و 
ترافیک شــهرداری مشــهد، امیدرضا 

رحمانیان شهردار منطقه سه و جمعی از مدیران شهری از خیابان رسالت 81 بازدید کردند.
در این بازدید به منظور ســاماندهی منطقه و افزایش رفاه حال شهروندان، موضوعاتی همچون 
ایجاد خدمات عمومی، ســاماندهی دیواره های کال دروی، رفع بوی نامطبوع کال، ایجاد پارک 

خطی در حاشیه کال و ایجاد پل رسالت 85 مطرح شد.
همچنین در خصوص تملک اراضی و طرح تفصیلی نیز موضوعات مورد بررسی قرارگرفت.

طی ۱۰ ماهه ابتدایی سال جاری صورت گرفت؛

جمع آوری بیش از ۳۱۵ خودروی فرسوده از 
سطح شهر

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات 
شهری شــهرداری مشهد از جمع آوری 
بیش از 315 خودروی فرسوده از مناطق 
13 گانه کلانشهر مشهد، طی 10 ماهه 

ابتدایی سال جاری خبر داد.
به گزارش صبح امروز ســید محســن 
رهنمایی با اعــلام این خبر اظهار کرد: 
خودروهایی که به دلیل رسیدن به سن 
فرســودگی در حاشیه معابر شهری رها 
شده و مالکان سراغی از آن نمی گیرند، 

باعث ترافیک، بی نظمی در رفت و آمد شهری و زشتی چهره عمومی شهر می شود لذا خودروهای 
فرســوده که برای مدت طولانی در معابر اصلی و فرعی رها شــده و بلاتکیف مانده  اند، توسط 
نیروهای انضباط شهری و با همکاری نیروی انتظامی جمع آوری و به توقفگاه  های مجاز هدایت 

می  شوند.

احداث پل عابر پیاده در بزرگراه بابانظر 
شهردار منطقه 5 مشــهد از احداث پل 
عابرپیاده در بزرگراه بابانظر این منطقه 

خبر داد.
به گــزارش صبح امروز، میلاد مرادنیا با 
بیان این خبر اظهــار کرد: این پل عابر 
پیاده به منظور تســهیل در عبور و مرور 
عابرین پیاده ساکن در بولوار الزهرا)س( 
و شهدای تاکسیرانی در بزرگراه بابانظر، 
بابانظر۹0 با اعتباری 15میلیارد ریال به 

طول100 متر درحال احداث است.
وی افزود: همچنین به منظور تسهیل در عبور و مرور و کاهش خطر برای عابران پیاده به ویژه 
افراد دارای معلولیت، یک دســتگاه آسانسور برای پل عابر پیاده در بولوار ولایت، ولایت پنج با 

اعتباری 10 میلیارد ریال و ارتفاعی ۶ متر در حال احداث است.

 پلمب ۴ انبار ضایعات غیرمجاز 
در منطقه ۳

شــهردار منطقه ســه گفــت: در هفته 
انبار ضایعات غیرمجاز  گذشــته، چهار 
به دســتور مقام قضایی پلمب و از این 
انبارها حدود هفت هزار کیلوگرم ضایعات 

جمع آوری شد.
 بــه گزارش صبــح امــروز، امید رضا 
رحمانیان با بیان ایــن خبر اظهار کرد: 
در هفته گذشــته، چهار انبــار ضایعات 
غیرمجــاز با دســتور مقــام قضایی با 
همکاری کلانتری طبرســی شمالی و 
رسالت و کمیسیون بند ۲0 اعمال قانون 

و پلمب شدند.
وی افزود: از انبارهای پلمب شده حدود هفت هزار کیلوگرم ضایعات جمع آوری شده است.

شهردار منطقه سه خاطرنشــان کرد: این انبارها به درخواست گروه اجتماعی محلات، گزارش 
مردمی به سامانه 13۷ و در بازدید های میدانی شناسایی شدند.

رحمانیان بیان کرد: این انبارها در خیابان شهید میرزایی، طبرسی چهار، خیابان شهید محبی و در 
محدوده میدان بار ولی  عصر قرار داشتند.

 آسفالت بیش از ۱۱۰۰ مترمربع از معابر 
منطقه یک

شهردار منطقه یک از اجرای 1100 متر مربع لکه گیری آسفالت در راستای پاسخگویی به پیام 
ها و درخواست های شهروندان در ناحیه ۲ این منطقه خبر داد.

به گزارش صبح امروز، کوروش باوندی با بیان این خبر، اظهار کرد: در راستای پاسخگویی به نیاز 
ها و درخواست های شهروندان میزان 1100 متر مربع از معابر سطح ناحیه ۲ منطقه با 138 تن 

آسفالت مرمت و لکه گیری آسفالت شد.
وی ادامه داد: رضایتمندی شــهروندان ســرمایه و تکیه گاهی برای شهرداری است و ما تلاش 
می کنیم تا با شناســایی بهتر نیازهای شــهروندان در رش صبح امروز، راستای پاسخگویی به 
نیازهای مردمی، احســاس رضایت و رفاه آنان را افزایش دهیم در این راستا معابر خیابان های 
تورج – پاستور۹ و 11 و 13- دانشگاه- صادقی- ابن سینا - صاحب الزمان ناحیه ۲ مورد عملیات 

روکش و لکه گیری آسفالت قرار گرفتند.
شــهردار منطقه یک خاطر نشان کرد: تمامی این اقدامات در راستای رضایت شهروندان و ارتقا 
ســطح کیفیت عبور و مرور بیان نمود و از شهروندان خواست تا با عدم حفاری های غیر مجاز 
و تخریب آســفالت شــهرداری را در حفظ و نگهداری از معابر شهری یاری نمایند و در صورت 

مشاهده تخلفات در این حوزه مراتب را با سامانه 13۷ اعلام کنند.
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بررسی کارشناسی نقاط قوت و ضعف جاده کمربند جنوبی مشهد:

جاده کمربند جنوبی؛ الزام یا اجبار
سید مهدی سادات 

فعال حوزه مدیریت شهری
سال  سی  به  برگردیم 
قبــل، زمانی که هنوز 
بولوار فکوری، پیروزی 
و نمــاز و صدمتــری 
بود،  نشــده  احــداث 
پیــش بینــی و آینده 

نگری مدیریت شــهری وقت، طبق طرح های 
بالادستی و روند توسعه شهر، نیازبه احداث این 
بولوارها در مشهد بود، پرواضح است احداث هر 
کدام از این پروژه ها و مســتحدثات عمرانی، 
بدون تبعات زیست محیطی، اجتماعی و... نبوده 
اســت و تصمیم گیرندگان شهری  را همیشه 
در دوراهــی حقیقــت و واقعیت قــرار می داده 
اســت. واقعیت هائی مثل افزایش تعداد هرساله 
خودروها، افزایش جمعیت شهرنشین متقاضی 
استفاده از خودرو وشهروندانی که توقع مدیریت 
و روان ســازی ترافیک را همیشــه ازمدیریت 
شــهری دارند و حقیقت هایی مثل آلودگی هوا، 

به هم ریختن محیط زیست و... 
آیا نیازهای امروز ترافیکی شــهر، بدون وجود 
این بولوارهای موازی احداث شــده درمشهد، 
منجر به ترافیک و آلودگی بیشــترهوای امروز 
درداخل شــهر نمی شد؟ درهمین مسیر، احداث 
کمربندجنوبی مشهد ازسال 138۶ دردستورکار 
قرارمی گیرد. پروژه به دوفازاجرائی تقسیم می 
شــود که فاز اول پروژه به طــول 1۲ کیلومتر 
درحاشــیه ارتفاعات جنوبی مشــهد شروع می 
شــود، ابتدای سال ۹5 صدای چندانفجارمهیب 
و لرزش های غیراســتاندارد آن موجب وحشت 
شــهروندان ســاکن نزدیک به پروژه و ورود 
دســتگاه محترم قضائی به پروژه می شــود و 
درمرداد۹5 طبق دستوری، ادامه  پروژه به شکل 

گذشته متوقف می شود.
درخواســت ســمن ها وفعالان محیط زیستی 
ازمدعی العموم بررسی دوباره خسارت ها و تبعات 
زیست محیطی پروژه است و شروع دوباره پروژه 
درطی این ســال ها با چانــه زنی های مدیریت 
شهری وقت، مشروط به نتایج مطالعات زیست 
محیطی، درمسیراحداث پروژه می شود . ازطرفی 
در طرح های تفصیلی دردســت مطالعه جدید 
جنوب شــرقی، پروژه کمربندجنوبی درمراحل 
اولیه، درشــورای شهر تصویب می شود ولی به 
جهت ســاماندهی بخش های تخریب شده و 
جاده احداث شده، پروژه  کوه پارک اجرا می شود. 
البته مطالعات زیست محیطی پروژه هم اکنون 
توسط مشــاوردرحال انجام اســت ونتایج آن 
تاثیرمســتقیمی در روند تصمیــم گیری پروژه 

درآینده خواهدداشت .
دراین یادداشت نقاط ضعف و نقاط قوت اجرای 
هفتادوپنج متری کمربندجنوبی ازنگاه منتقدین 
بررسی می شود ویادداشت باچندسوال به پایان 

خواهدرسید :
نقاط قوت از نگاه موافقان

نقاط قــوت پروژه از نــگاه موافقــان احداث 
کمربندجنوبی به هشت بخش تقسیم می شود:

1( بــا احداث آزادراه مشــهد - چناران، درصد 
زیادی از وســایل نقلیه که قصد ورود به شهر 
را از، تقاطع چهارســطحی نمایشگاه دارند، به 
کمربندجنوبــی، قابل انتقال هســتند، به نظر 
می رســد ،  بلوارهای  وکیل آباد، امام علی)ع( 
و هاشــمی رفسنجانی)میثاق ســابق( ظرفیت 

پذیرش این حجــم از ترافیک را ندارند. باتوجه 
به موقعیت زیارتی مشهدمقدس، عمده سفرها 
بنا به اظهارنظر کارشناسان، درون شهری است 
و ســهم ناچیزی مربوط به ترانزیت وسفرهای 

ازخارج به خارج شهرمشهد است.
۲( اجرای نوارهای فضای سبز درعرض پنجاه 
متر وصــد متردرطرفین کمربندجنوبی درامتداد 
بزرگراه موجب تســریع در افزایش حداقل یک 
مترمربعی سرانه فضای سبزدرمشهد خواهدشد.

3(  ظرفیت کاهش آلودگی هوا در بخش های 
مرکزی شــهر به دلیل تســهیل و روان شدن، 
ترافیــک درون شــهری در محورهای موازی 
کمربندجنوبی مثل فکوری، پیروزی، وکیل آباد 
ومحور شهید سلیمانی و... انتقال ترافیک بهتر، 
توزیع آلاینده ها بهتراز شــرایط عدم احداث به 

نظر می رسد.
۴( ارتقــا اســتانداردهای پدافنــد غیرعامــل 
شهرمشــهد وطرقبــه در شــرایط بحرانــی، 
نظیرزلزله وهرنوع حادثه از پیش تعیین نشــده 
در امدادرســانی، بحران زدائی  و... تنها شریان 
اصلــی انتقال خودروهــای ورودی از طرقبه و 
مناطــق ۹ و11 به مناطق 8 و ۷  و... بلواروکیل 
آباداســت، نقش کلیدی کمربندجنوبی در حفظ 
امنیت وثبات پدافندغیرعامل درشهرمشهد قابل 

تامل است.
5( ســرمایه گذاری وهزینه کرد اولیه در بخش 
قابل تاملی از پروژه انجام پذیرفته اســت، بیش 
ازحــدود  چهارمیلیون مترمکعــب از کوه های 
)ازســمت  اول  کیلومتــری  درمسیرســیزده 
بولواربرونسی به سمت شرق  موازات بلوارنماز( 
تخریب شده است، حدود دویست میلیاردتومان 
درســال های ۹0 تا ۹۴ هزینه شده است )بیش 
از ۷0 درصد فاز اول پروژه( و بخش هایی از فاز 
دوم نیز اجراشده است که با ضریب تورم امروزی 
مبلغ قابل توجهی از سرمایه شهری است که به 
نظر می رســد با درنظر گرفتن شرایط صعوبت 
فاز اول نســبت به فاز دوم درصد قابل توجهی 

ازپروژه انجام پذیرفته باشد.
۶( افزایش امنیت توریســتی  منطقه  از دیگر 
مواردی اســت که می توان اشاره کرد، حاشیه 
کــوه درصــورت  احــداث کمربندجنوبــی با 
رفتاروآمد بیشتر برای شهروندان وعبورکنندگان 
درمسیرامکان پذیر می شود، همچنین  امکان 
نظارت بیشــتری برجلوگیری از  حاشیه نشینی 
وساخت وســازهای غیرمجاز  در مناطق مسیر 

پروژه وجودخواهدداشت.
۷( تصویــب وجودکمربندجنوبی درطرح های 
بالادســتی به عنوان یک شریان اصلی جهت 

توزیع ترافیک.
8( ارتقا شاخص های  سلامت ونشاط عمومی؛ 
مسیرکوهســتانی زیبا با فضای سبز گسترده، 
مســیردوچرخه و...  و از همه مهم تر داشــتن  
هوای پاک و تمیزتر نسبت به هوای داخل شهر 
برای شــهروندان است پرواضح است در هوای 
آلوده امروزی، پارک های داخل شهر در بعضی 
از زمان ها هوای مناسبی برای ورزش کردن و... 

ندارد.
 نقاط ضعف از نگاه مخالفان

نقاط ضعف  پروژه نیز  از نگاه مخالفان احداث 
کمربندجنوبی به11 بخش تقسیم می شود:

1( به هم ریختن توپوگرافی طبیعی زمین، شکل 
ومنظر کوه های ارتفاعات جنوبی که البته عمده 
معارضات، مربوط به توپوگرافی، جهت تسطیح 

جاده در مســیر کوه های  ارتفاعات جنوبی، در 
کیلومتر)۲ تا 13 ( پــروژه در عملیات عمرانی 
احداث فاز اول این پروژه ، طی ســالهای ۹1 تا 
۹5 به روش انفجاری وپیکوری برداشــته شده 
وبه نظر می رســد، تنها قسمت های باقیمانده 
عملیات حفاری  درقســمت های محدودی در 
کیلومترهای ۴ و5.8 و ۹ اســت. تاکنون حدود 
۴.3میلیون مترمکعب دراین مسیرکیلومتر ۲ تا 
13  خاکبرداری و.... شــده است .از کیلومتر 13 
تا کیلومتر ۲0 عمدتا، تپه ماهورها، با توپوگرافی 
شبیه مسیر بولوارنماز است، که  امتداد خط مسیر 
پروژه در شیب طبیعی زمین امکان پذیر است. 
باقی مسیر برای اتصال به اتوبان باغچه صاف 

وهموار است.
 ۲( دغدغه های مربوط به شبکه هیدروگرافی 
وآب های سطحی و خطرسیل زدگی به شهرکه 
به نظر میرســد حــدود 58  آبراهــه طبیعی و 
فصلــی ) 31 آبراهه درجه یــک و 18 آبراهه 
درجــه  دوم و۹ آبراهه درجه ســوم درمســیر 
احداث کمربند جنوبی قطع می شــود و به جای 
آن جــوی، لوله و کانال بــرای هدایت آبهای 
ســطحی به کالورت های احداث شونده جهت 
هدایت روان آب ها به شــبکه آب های سطحی 
مشــهد انجام پذیرفته یا خواهدپذیرفت. لازم 
به ذکر اســت که در طــرح مطالعات  آب های 
سطحی مشــهد، طراحی کانال ها ومسیل های 
شهری احداث شــده در مشهد با احتساب دبی 
آبی الحاق شــونده حوزه های آبریزاین مناطق 
تاکنون ساخته شــده است. بنابراین خطر سیل 
زدگــی ازآبراهه های طبیعی به جاده در صورت 
اجرای طرح کانال های آب های ســطحی آن 

منتفی است.
 3( از بین رفتن چشمه ها وقنوات در مسیرپروژه 
: درفاز اول مسیر کمربندجنوبی ، کلا چهارچشمه 
در حدودکیلومترهای ۶ و ۷ و 8 وجود دارد، که 
دراجرای فاز یک پروژه، با لوله گذاری مناسب، 
هدایت آب آن ها به پایین دست و ایجاد مظهر 
در دسترس عموم است وبه نظر هیچ گونه آسیبی  
ندیده باشند. هم چنین در کیلومتر 1۴ پروژه نیز 
چشمه دیگری وجوددارد )فاز دوم( که به همین 
شــکل قابل نگهداری است. درحدودکیلومتر ۴ 
و۶و۷ و8 چهار میله چاه قنات با کول گذاری و 
لولــه گذاری در زمان احداث فاز یک به آبرویی 
در  کیلومتر11 پروژه منتقل شده است وبه نظر 
می رسد هیچ گونه آسیبی ندیده اند. در فاز دوم 
پــروژه نیز تعدادی چاه در کنــار رودخانه طرق 
وجودارند که با درنظر گرفتن تمهیدات مهندسی 
قابل نگهداری خواهدبود، ســوالی که در اینجا 
مطرح  است آیا  غیرازاین منابع آبی، منابع آبی 

دیگری نیزوجوددارد ؟ 
۴( ازبین رفتن پوشــش گیاهی در مسیرپروژه: 
باتوجه به زخمی  شــدن  1۷ کیلومترازپروژه، 
صحبت ازپوشش گیاهی ازبین رونده درصورت 
ادامــه پروژه فقط مربوط بــه کیلومتر13 تا ۲0 
پروژه اســت که به صورت کــم تراکم گیاهان 
خــودروی علفی  نظیر  درمنــه، گون و چمن 
پیازدار اســت و باتوجــه به این کــه در طرح 
کمربندجنوبی، احداث فضای سبزگســترده در 
مسیرپروژه مورد نظر است، ازبین رفتن هرنوع 
پوشش گیاهی، هیچ تهدید محیط زیستی ازاین 
بابت به پروژه وارد نمی شــود. لازم به توضیح 
اســت که )دراین مرحله ازپروژه درشرایطی که 
0 تا13  کیلومتراول احداث شده، کیلومتری 1۹ 

تا ۲1 هم درمسیرکوشش وخلج دردست احداث 
وکیلومتــر۲5 تا ۲۷ پــروژه نیزداخل  محدوده 

شهری است( 
5( تهدیدهای ایجادشــده بــرای حیات وحش 
وزیســتگاه : چه کمربندجنوبی ساخته شود چه 
نشود، طبق طرح تفصیلی، کاربری های مسکونی 
درحاشیه  شمالی کمربندجنوبی، موجب دورشدن 
و مهاجرت حیوانات از اکوسیستم طبیعی قبلی 
شان خواهدشد. مسلما  ایجادآلودگی های صوتی 
ونوری و... موجب تغییر در زیســتگاه حیوانات 
می شــود،همچنین لازم به ذکراســت احداث 
فضای ســبز درمسیرکمربندجنوبی تاثیر مثبتی 
براســتقرارپرندگان بومی در این فضا را فراهم 

خواهدکرد.
۶( اثیرات منفی برکیفیت هوای شهرمشــهد: 
حجم هوای مشهد را به عنوان حجم کنترلی در 
نظر بگیریم، تعدادخودروهای داخل شهرارتباط 
مســتقیمی با احداث کمربندجنوبی ندارد، تردد 
آنها هم درصورت عدم احداث جاده از مسیرهای 
دیگرانجام خواهدپذیرفــت. به طوریقین وجود 
جــاده ای کمکی باعث تســهیل در ترافیک و 
کاهش مصرف سوخت خواهدشــد، آیا انتقال 
ترافیک با ظرفیت ده هزار سواری در ساعت به 
کمربندجنوبی موجب کاهش غلظت آلاینده ها 
در مســیرهای دیگرنخواهد شد؟ گفته میشود 
براســاس مدل های طرح  ترافیکی حمل ونقل 
مشهد میزان زمان سفردرشبکه ترافیکی چندین 
درصد کاهــش خواهدیافت. به نظر می رســد 
بالعکــس تاثیراین بزرگــراه درکاهش آلودگی 

موضعی درشهر مثبت باشد.
8( هزینه بالای تملک درمسیرپروژه.

۹( نفــع اختصاصــی  پروژه به حــال مالکین 
درمســیرپروژه: پرواضح اســت : که هرپروژه 
شــهری ،حتی احداث یک پارک خطی دریک 
خیابان یا حتی آسفالت یک خیابان خاکی باعث 
افزایــش ارزش زمین های پیرامونی می شــود، 
آماده ســازی ها و ســاخت املاک طبق طرح 
تفصیلــی و مجوزهای بالادســتی قبلا انجام 
پذیرفته است  وســوال مهم اینکه اجرا یا عدم 
اجرای پروژه  کمربندجنوبــی در وضع موجود 

فعلی تاثیری دارد؟ 
10( ازبین رفتن مســیر کوهنوردان وگردشگران 
از مقابل کوهســتان پارک خورشید به طرف قله 
زو: مهم ترین آسیب جبران ناپذیر کمربندجنوبی 
ازبین بــردن آرامش کوهنوردان وگردشــگران 
شــهری در گذر ازارتفاعات کوهســتان پارک 
خورشید و... به طرف قله زو بود ... در وضع موجود 
چه کمربندجنوبی احداث شــود چه احداث نشود 
بســتر طبیعی کوه بهم ریخته است و...وچنانچه 
بنا به احداث کمربندجنوبی باشد، مدیریت شهری 
بایستی نسبت به احداث  پل های طبیعت ورفع 

دغدغه شهروندان اقدام نماید.
11( فاصلــه نزدیک کمربندجنوبــی به  بلوار 
احداث  توجیه  ارتش)امتدادبلوارنماز(  شــهدای 
پــروژه  را  از میدان طالقانی تا کوشــش زیر 
ســوال می برد وآیا بولوار مذکورهمین نقش را 
درقسمتی از فاز ۲ پروژه نمی تواند داشته باشد.

چندسوال درخصوص پروژه کمربند جنوبی 
ابهامات واردشــده به جا از ســوی سمن های 
تخصصی، درخصوص کاهش زمان متوســط 
ترافیک شهری، آلودگی هوا و مصرف سوخت 
در صورت احداث کمربندجنوبی، اولین ســوالی 
است که از مدیریت شهری باید داشت که چرا 

پاسخ رســمی وتخصصی به ســوالات ایشان 
در  مدل ســازی پویایی ســه بعدی از ترافیک 
کلان شهر مشهد و اثرات سناریوهای حذف یا 
زیربارترافیکی رفتن کمربندجنوبی تاکنون  در 
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VISSIMM .…. ارائه نشده است.
ســوال دوم اینکه در مطالعات زیست محیطی 
فعلی، تحلیل EMP پروژه براساس وضع موجود 
سال ۹۹صورت گرفته است؟ یا فرض برتحلیل 
پروژه در شرایط ســال 8۶ است که هنوز هیچ 
تخریب زیست محیطی در پروژه اتفاق نیفتاده 
بود. پر واضح اســت که  پذیرش واقعیت های  

وضع موجود فعلی مطلوب حل مساله است.
سوال ســوم : وقتی ازمطالعات زیست محیطی 
در یــک پروژه ای که بخش اعظمی از آن اجرا 
شده است صحبت می شود امکان سنجی زیست 
محیطی یا کاهش تبعات زیست محیطی اجرای 
پروژه )بدون کمترین آسیب به محیط زیست( 

مد نظر است؟ 
سوال چهارم اینکه چرادر سالهای  قبل از شروع 
پــروژه، درفازمطالعات در طرح های جامع قبلی  
به بررســی های  زیســت محیطی  پروژه های 
آینده شهری  ورود نمی شده است ودرشرایطی 
که هزینه مادی هنگفتــی در این پروژه انجام  
شده است وخســارت های مهم زیست محیطی 
مثل تخریب کوه ها )که غیرقابل جبران است( 
صورت گرفته است .... ؟ و آیا نباید ساز وکاری 
روشن برای تعریف پروژه های عمرانی سال های 
آینده داشته باشیم و از تجربه این پروژه استفاده 

شود. 
درســالهای اخیر حرف ازپیوست های مختلفی 
مثل پیوست زیست محیطی، پیوست فرهنگی، 
پیوست نگهداری و... به میان آمده است. به نظر 
می رسد فرمت استاندارد و شاخص های انجام 
مطالعات این پیوست ها بایستی در نشریه های 
رســمی ســازمان مدیریت به عنــوان مرجع 

مهندسی بالادستی تعریف شود.
ســوال ششــم : فرض کنیم مطالعات زیست 
محیطی کمربندجنوبی ادامه پــروژه را مردود 
اعلام کند، از طرفی مطالعات ترافیکی مشــهد 
و مباحــث پدافنــدی احداث جاده ای مشــابه 
کمربندجنوبــی رابرای آینده شــهر تائید کند، 
دراین حالت تصمیم استراتژیک شهری درست 

چیست؟
 ســوال هفتم: درسالهای اخیر موضوعاتی مثل 
شهرانســان محور، حمل ونقــل عمومی پاک  
مطرح شده است که منجر به اقدامات مطلوبی 
مثل احداث پیاده راه ها، خطوط دوچرخه و حذف 
تقاطع سازی غیرهمسطح در تقاطع های داخلی 
مشهد شــده است. آیا انتقال ترافیک خودرویی 
از داخل شــهر به کمربندمحیطی شهر موجب 
افزایش شاخص های شهر انسان محوردر داخل 

شهرمشهد نیست؟ 
وکلام آخر، تجربیات حل مسئله کمربندجنوبی 
مشــهد درهرحالتی، چه  برای همیشه متوقف 
باشــد یا ادامه پیداکند بایســتی مستندسازی 
وبرای برنامه ریزی های پروژه های آینده شــهر 
تحلیل های   قرارگیرد مســلما  اســتفاده  مورد 
منطقی و استدلالی غیراحساسی و درنظرگرفتن 
درصد وزنی مناســب برای هرکدام از نواقص 
و برتری های فعلی پروژه در مدل ســازی های 
تفکراستراتژیک کمک شایانی به حل این مساله 

مهم شهری خواهدکرد .

توضیحادارهکلراهوشهرسازیخراسانرضویدربارهگزارشیباتیتردخالتبهجاینظارت
هفته گذشــته در گزارشــی به بررســی اقدام مدیــر کل راه و 
شهرسازی خراسان رضوی برای دو عضو هیئت مدیره سازمان 
نظام مهندسی ساختمان خراسان رضوی خراسان رضوی با تیتر 
دخالت به جای نظارت منشتر شــد، اداره کل راه و شهرسازی 

توضیحاتی را در این باره ارسال کرده است به شرح زیر است: 
پیرو درج مطلبی در آن رســانه محترم در مورخ 13۹۹/11/8 
در صفحه »در شــهر« با موضــوع »واکاوي ماجراي عزل 
فردي از هیئت مدیره سازمان نظام مهندسي ساختمان استان 
و تغییر رئیس ســازمان توضیحات اداره کل راه و شهرسازي 
خراسان رضوي جهت آگاهي آن روزنامه محترم و تنویر افکار 
عمومي به استحضار رسانده می شود. شایسته است طبق قانون 

مطبوعات نسبت به درج در آن رسانه اقدام شود .
وفق تبصره ۴ ماده 5۹ آئین نامه اجرایي قانون نظام مهندسي 
و کنترل ســاختمان )اصلاحي ۹۴(، داشــتن شرایط ماده 11 
قانون و این ماده در تمام دوره عضویت در هیئت مدیره الزامي 
اســت و هر گاه عضو هیئت مدیره شرایط مذکور را از دست 
دهد، علاوه بر از دست دادن عضویت در هیئت مدیره از کلیه 
ســمت هایي که به اعتبار این عضویت احراز کرده، ساقط مي 

شود. 
وفق تبصره 1 ماده 13 قانون نظام مهندسي و کنترل ساختمان، 
هیات اجرایي انتخابات موظف اســت صلاحیت عضویت در 
هیات مدیره را از مراجع صلاحیت دار استعلام و بررسي نماید. 

در ردیف 1۴ بند 1-3-3  نظامنامه انتخابات هیئت مدیره دوره 
هشتم سازمان اســتانها، مراجع صلاحیت دار عبارت از اداره 
کل اطلاعات، دادگســتري، نیروي انتظامي استان و شوراي 

انتظامي استان ، هم عرض و کشور می باشند. 
وفق تبصره ۲ ماده ۷۲ آئین نامه اجرایي قانون نظام مهندسي 
و کنترل ســاختمان، در صورت فوت، استعفاء، حجر یا سلب 
صلاحیت قانوني هر یک اعضاي هیئت مدیره، از عضو علي 
البدل به عنوان عضو اصلي جهت شــرکت در جلسات هیئت 

مدیره دعوت خواهد شد. 
طبق توضیحات مندرج در نامه شــماره 3۷۶۷۶/۴00 مورخ 
۹5/8/8 وزارت راه و شهرســازي، در مــواردي که اداره کل 

استان، از شرایط اسقاط یا سلب عضویت عضو هیئت مدیره 
مطلع گردد لازم اســت مراتب را به دفتر توســعه مهندسي 

ساختمان وزارت راه و شهرسازي اعلام نماید. 
اقدام ایــن اداره کل، انجام وظیفه قانوني در خصوص پایش 
استمرار شرایط قانوني انتخاب شوندگان هیات مدیره بوده و 
ارسال استعلام مربوطه به وزارت راه و شهرسازي و پیگیري 
اوامر صادره وزارت متبوع وفق قوانین و مقررات فوق الذکر مي-
باشد. لذا به کاربردن عباراتي نظیر »دخالت به جاي نظارت«، 
»اقدام غیر قانوني« و ... در گزارش ناقص آن روزنامه موجب 
تشویش افکار عمومي گردیده و لازم است توضیحات قانوني 

فوق الذکر در شماره آتي منتشر گردد.
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۹ شرط کنفدراسیون فوتبال آسیا برای 
میزبانی لیگ قهرمانان سال ۲۰۲۱

کنفدراســیون فوتبال آسیا در نامه ای به کشورهای عضو خود ۹ شرط را برای داوطلبان 
میزبانی مسابقات لیگ قهرمانان ۲0۲1 آسیا اعلام کرد.

کنفدراسیون فوتبال آســیا با ارسال نامه ای به کشورهای عضو این کنفدراسیون به آنها 
اعلام کرد می توانند میزبان یک یا دو گروه از مسابقات لیگ قهرمانان ۲0۲1 آسیا باشند 
که به صورت متمرکز برگزار می شــود.طبق اعلام روزنامه »الاتحاد« امارات، شــرایط 
AFC برای اعطای میزبانی به کشورهای داوطلب ۹ مورد است در حالی که سال گذشته 
11 مورد برای گرفتن میزبانی لازم بود.این شرایط جدید شامل حذف »ضرورت داشتن 
اســتادیوم های مطبوع و خنک« برای میزبانی مسابقات است به این معنا که درخواست 
میزبانی را تمام فدراســیون ها و نه کشــورهای خاص خواهند داشت.الاتحاد بعضی از 

شروط AFC برای میزبانی را به این شرح برشمرد:
هر کشور حق درخواست میزبانی بیش از یک گروه را دارد.

هر گروه فقط در یک استادیوم بازی می کند.
اطمینان از تمایل دولت و کشور به میزبانی.

حداقل اقدامات احتیاطی در سفر و نیاز به قرنطینه.
اطمینان از فراهم کردن اســتادیوم های کافی بــرای برگزاری همزمان بازی های هفته 

پایانی.
فراهم کردن زمین تمرین برای هر دو تیم در یک گروه.

کنفدراسیون فوتبال آسیا حقوق بازرگانی، بازاریابی، حمل و نقل و تعیین تاریخ مسابقات 
را بر عهده می گیرد در حالی که فدراســیون های میزبان تنها حق فروش بلیت را برای 

خود خواهند داشت؛ آن هم در صورت مجاز بودن حضور تماشاگران.
پیش از این افشــین پیروانی مدیر تیم فوتبال پرسپولیس اعلام کرده بود که این باشگاه 
امکان میزبانی در این مســابقات را ندارد.قطر با ورزشــگاه های مطبوع و خنک میزبان 

بازی های ۲0۲0 لیگ قهرمانان آسیا بود

امیری: آرزوی مهرداد میناوند را برآورده 
می کنیم

مهاجم پرســپولیس که برابر ماشین ســازی با گل دقیقه ۲5 یک اتفاق ویژه را رقم زد، 
در جملاتی کوتاه به این اتفاق پرداخت.به گزارش »ورزش ســه«، وحید امیری با ثبت 
یک گل و یک پاس گل بار دیگر نقش پررنگی در موفقیت تیمش و کســب برد مقابل 
ماشــین سازی ایفا کرد. او که در دقیقه ۲5 توانســت گل اول بازی را به نام خود کند، 
درباره تقارن آن و شــماره پیراهن مهرداد میناوند گفت: فوت آقای میناوند و پدربزرگم 
دقیقا در یک روز بود. اما دعای خیر میناوند و خوبی هایی که داشت باعث شد تا در این 
دقیقه  )۲5( گل بزنیم و نشــان دهیم آقای میناوند چقدر برای باشگاه پرسپولیس عزیز 
و ماندگار بوده. امیدوارم در ادامه راه آرزوی ایشــان که موفقیت پرســپولیس در ایران و 
آســیا بوده، را برآورده کنیم.وحید امیری که حال روحی مناســبی با توجه به درگذشت 
پدربزرگش نداشــت، در ادامه از اصحاب رسانه درخواســت کرد با توجه به این شرایط 

بیشتر از این صحبت نکند.

طارمیپرتغالرابهوحشتمیاندازد!

رحمتی:خطهافبکسپاهانراازکارانداختیموبردیم

مهــدی طارمی در دیــدار پورتو برابر 
ژیل ویســنته در چارچوب جام حذفی 
پرتغال، باز هم گلزنی کرد و خود را به 

جمع بزرگان تیم پورتو رساند.
بــه گزارش »ورزش ســه«، در دیدار 
برابر ژیــل ویســنته، طارمی فرصت 
های زیادی برای گلزنی نداشــت، اما 
جنگید، پاس داد، موقعیت ساخت و در 
پایان بازی را بــا زدن یک گل دیگر 
تمام کرد. هفتمین گل مهدی در هفت 
بازی آخر پورتو و چهارمین گل پیاپی 
او در چهار بــازی ابتدایی جام حذفی 

پرتغال.
خســوس کرونا زننــده گل اول پورتو 
در دقیقه 10 بازی، پس از احســاس 
درد در کشــاله ران از سرمربی پورتو 
خواست که تعویض شود و جای خود 
را به ســرخیو اولیویرا داد. سپس نوبت 
به اوتاویو رسید تا پس از ضربه ای به 
توپ در حالی که او هم ران خود را می 
فشرد به زمین بیافتد. اوتاویو سعی کرد 
که روی پا بایســتد اما در پایان او هم 
لنگ لنگان و در حالی که تیم پزشکی 
بــه او کمک می کــرد از زمین بازی 
خارج شد. پس از او نیز لوییس دیاز که 
پس از بهبودی از کرونا بالاخره برای 
بازی آماده شده بود و تقریبا ۹0 دقیقه 
در زمین حضور داشت، با مصدومیت از 

ترکیب پورتو خارج شد.
فقط دو دقیقه مانده به پایان بازی، در 
خط حمله پورتو تنهــا مهدی طارمی 
باقی مانده بود و با این وجود او موفق 
شــد با زدن گل دوم بــرای پورتو در 
دقیقه 88، تکلیف بازی را یک ســره 

کند.

طارمــی که بــار دیگر از ابتــدا برای 
پورتو به میدان رفته بود، فرصت های 
کمتــری برای نشــانه گرفتن دروازه، 
دروازه بان تازه کار ژیل ویسنته داشت، 
اما توانست زمینه ساز گل اول پورتو و 
خســوس کرونا باشد. مهدی در دقیقه 
88 بــازی گل دوم را نیز برای پورتو 
به ثمر رســاند تا بار دیگر در ترکیب 
این تیم بدرخشد.در چهار بازی در جام 
حذفی پرتغال مهدی طارمی چهار گل 
به ثمر رســانده؛ آماری که تنها هشت 
بازیکن دیگــر در تاریخ پورتو به ثبت 
رسانده اند، از جمله بعضی از بزرگترین 
گلزنان تاریخ این باشگاه مثل ژاردل، 

فرناندو گومز و هرنانی.
akerstats با اشــاره بــه آمار خیره 
کننده طارمی که او را در زمره بزرگان 
پورتو قرار می دهد توییت کرد: »چهار 
بــازی در جام حذفــی و چهار گل از 

طارمی«این اکانت همچنین اشاره کرد 
که از فصل ۲000-1۹۹۹ جز طارمی 
هیچ بازیکنی در ترکیب پورتو نتوانسته 
در چهار بازی نخســت خود برای این 

باشگاه چهار گل به ثمر برساند.
طارمی پس از دریافت کارت قرمز در 
دیدار برابر بنفیــکا، که او را از حضور 
در بازی برابر اسپورتینگ محروم کرد، 
همچنان پروســه »رستگاری« خود را 
ادامه می دهــد؛ او روی هم رفته 11 
گل در ۲۴ بــازی بــرای پورتو به ثمر 
رســانده، اما در هفت بازی گذشته به 
آمار خیره کننده به طور متوســط یک 
گل در هر بازی دســت یافته اســت، 
از جملــه زدن دو گل برابر تیم های 

گیمارش و فامالیکائو.
پورتو در  سرجیو کونسیسائو، سرمربی 
باره این بازی گفت: »به خاطر اوضاع 
آب و هوا و گل آلود بودن زمین، بازی 

ســختی بود. ما خیلی خوب شــروع 
کردیم، موقعیت هایــی ایجاد کردیم 
تــا گل های بیشــتری بزنیــم و می 
توانســتیم در بیــن دو نیمه با بیش از 
یک گل به رختکن برویم. در نیمه دوم 
فضای بیشتری به حریف دادیم و توپ 
را در اختیار آنها گذاشــتیم. تاکتیک  و 
استراتژی ما این بود. ما موقعیت هایی 
روی دروازه آنها ایجاد کردیم که می 
توانست زودتر منجر به گل دوم شود. 
در پایان نیمه دوم توانســتیم بالاخره 
گل دوم را بزنیــم. این پیروزی نتیجه 
کارهایی بود که در زمین انجام دادیم.

ما در هر رقابتی که وارد می شــویم، 
می خواهیم تا جایی که ممکن اســت 
پیش برویم و پیروز بشــویم. امســال 
هم از این قاعده مستثنی نیست. حالا 
وقت استراحت است. روز دوشنبه بازی 
مهمی در راه قهرمانی در پیش داریم. 
اوضــاع تیم خوب اســت و بازیکنان 

نمایش خوبی دارند.
به نیمــه نهایی جام حذفــی پرتغال 
رســیدیم و موفقیــت در این جام هم 
یکی دیگر از اهداف باشگاه است.باید 
به بازیکنان بــه خاطر آنچه که انجام 
داده اند تبریک گفــت. حالا این تیم 

چشم به قهرمانی دارد.«
ســرمربی پورتو راجع بــه مصدومیت 
کورونا و اوتاویو افزود: »اینها مشکلات 
کوچکی هستند که بخشی از این بازی 
اند.  آنها دو تن از بازیکنانی هســتند 
کــه بیش از همه به میدان می روند و 
طبیعی است که گاهی احساس درد یا 
مصدومیت کنند. فکر می کنم که چیز 

مهمی نباشد.

سرمربی جوان شــهر خودرو از عملکرد 
شــاگردانش مقابل سپاهان تمجید کرد 
و به بازیکنان خود خســته نباشید گفت. 
شــاگردان  ســه«  »ورزش  گزارش  به 
مهــدی رحمتــی در دیداری حســاس 
مقابل سپاهان، موفق شدند در اصفهان 
بردی ارزشــمند و بزرگ را به دســت 
آورند و مقابل سپاهان مدعی با سه گل 
به برتــری رســیدند و در تقابل حریف 
طلایی پوش کامبک زدند تا هم سپاهان 
در راه رسیدن به صدر جدول ناکام بماند 
و هم بــرای اولین بار دو پیروزی متوالی 
برای شــهر خودرو در لیگ بیســتم به 
دست آید؛ ســیدمهدی رحمتی سرمربی 

جوان شــهر خودرو پس از اتمام مسابقه 
در جمــع خبرنــگاران گفت: با کســب 
اجــازه از آقامحرم )نویدکیــا( که یکی 
از همبازیان خوب مــن بودند و در تیم 
ملی امید ما باهم همبازی بودیم، خیلی 
خوشحال بودم که امروز در کنار محرم 
لــبِ خط بودم و در اولین ســال تجربه 
مربیگری در کنار همدیگر بودیم، خیلی 
خوب بود.رحمتی درباره بازی با سپاهان 
افزود: ما در طول هفته می دانســتیم که 
با یک تیم بســیار خــوب و با کادرفنی 
بادانــش و بازیکنان بســیار خوب بازی 
داریم اما این تیم را در چند روز گذشــته 
خوب آنالیز کرده بودیم و سعی کردیم به 

بازیکنان مان نقاط قوت و ضعف حریف 
را گوشــزد کنیم؛ باید در این بازی خط 
هافبک ســپاهان را از کار می انداختیم و 
با پرس صددرصدی تلاش کردیم تا در 
زمین خودمان راه های توپ گیری شان را 
ببندیم. به بچه های تیم خسته نباشید و 
خداقوت می گویم و خوشــبختانه آن ها 
توانستند به خوبی وظایف خود را انجام 
دهند و از موقعیت های خودمان استفاده 
کردیم و توانســتیم به برتری برســیم.

مهدی رحمتی در پاسخ به سوالی درباره 
روند تیمش در نیمه اول و البته تعویض 
طلایی او در نیمــه دوم توضیح داد: ما 
هدف اول مان این بود چرا که ســپاهان 

قدرتمندانه کار خود را شــروع می کند، 
در نیمه اول سپاهان را کنترل کنیم؛ در 
نیمه دوم ســپاهان جلوتر آمد و داشت 
مالکیت توپ خــود را افزایش می داد و 
بازیکن  دو  که  می کرد  موقعیت ســازی 
ســرعتی داشتیم و اســتفاده کردیم. ما 
امروز از دو جوان خودمان، اســدآبادی و 
حسن جعفری که یک استعداد مشهدی 
اســت، در ترکیب مان بــه آن ها میدان 
دادیــم. احمــد الجبوری هــم که همه 
می شناسند و خیلی امروز توانست به ما 
کمک کند و بــه بازیکنان تیمم تبریک 
می گویــم و این پیروزی مبارک شــان 

باشد.

هفته سیزدهم لیگ برتر: پرسپولیس 2-۱ ماشین سازی

سه امتیاز به یاد مهرداد
هفتــه ســیزدهم بیســتمین دوره رقابتهای 
فوتبال لیگ برتر در شــرایطی به پایان رسید 
که درگذشــت یک پیشکسوت همه دیدارها 
را تحت تاثیر قــرار داد. با این حال تیم های 

بالای جدول برای پرسپولیس بازی کردند!
به گزارش مهر، هفته ســیزدهم رقابت های 
فوتبال لیگ برتر تحت تأثیر درگذشــت زنده 
یاد مهرداد میناوند بازیکن پیشــین تیم ملی 
فوتبال ایران و پرســپولیس برگزار شد و در 
همه بازی ها با قرائت فاتحه و نثار گل یاد و 

خاطره وی گرامی داشته شد.
 در ادامــه هفته ســیزدهم رقابت های لیگ 
برتر، تیم فوتبال پرســپولیس در ورزشــگاه 
آزادی، مقابــل تیم قعرنشــین جدول یعنی 
ماشــین سازی تبریز با نتیجه ۲-1 به برتری 

رسید.

در ایــن مســابقه که همه چیــز تحت تاثیر 
درگذشــت تلــخ مهــرداد میناونــد بود و 
پرسپولیســی ها یکدست مشکی پوش بودند 
و روی ســکوها هم یاد میناوند گرامی داشته 
شد بود، شاگردان یحیی گل محمدی بازی را 
بهتر آغاز کردند و مالک توپ و میدان بودند. 
این برتــری درنهایت در دقیقــه ۲5 به ثمر 
نشســت و روی پاس میلاد سرلک به دهانه 
دروازه، وحید امیری توانســت پرســپولیس 
مشــکی پوش را به یک گل پیــش بیندازد 
تا نیمه اول هم بــا همین یک گل به پایان 

برسد.
در نیمه دوم هم پرســپولیس می توانســت 

اختلاف را افزایش دهد اما هوشیاری دروازه 
بان ماشــین ســازی مانع این اتفاق شد تا 
این که در دقیقــه 83 خطا روی محمدامین 
اســدی،مهاجم تیم ماشین سازی در محوطه 
تیم پرسپولیس خطا اعلام شد تا پیمان بابایی 
از روی نقطه پنالتی کار را به تساوی بکشاند.
این اما پایــان این جدال زیبــا و پرهیجان 
نبود و در دقیقه ۹3 احمد نوراللهی توانســت 
فرصتی که در مقابل دروازه ماشــین سازی 
نصیبش شد را وارد دروازه کند تا پرسپولیس 
 بــه یک برد مهم دیگر در لیگ برتر دســت 

یابد.
با این پیروزی، پرسپولیس با 18 امتیاز به رده 
ششــم جدول رسید و ماشین سازی هم با ۴ 

امتیاز در انتهای جدول باقی ماند.

سایر دیدارها
در این هفته از رقابت ها تیم فوتبال استقلال 
این فرصت را داشت که با پیروزی برابر نفت 
مسجدسلیمان فاصله اش با تعقیب کنندگان 
صدر جدول را بیشتر کند اما شاگردان محمود 
فکری در رسیدن به سه امتیاز این بازی ناکام 

ماندند تا موقعیت شأن به خطر بیفتد.
ســپاهان تیمی که می توانســت از تساوی 
اســتقلال نهایت استفاده را ببرد و با پیروزی 
خانگی برابر شهرخودرو به صدر جدول صعود 
کند، برابر شــاگردان مهــدی رحمتی تن به 
شکســت ســنگین خانگی داد تا دروازه بان 
پیشین استقلال بازهم به تیم سابقش خدمت 
کند و همچنان آبی پوشان را در صدر جدول 
حفظ کند.تراکتور تبریز هم که می توانســت 

یک گام دیگر به صدر جدول نزدیک شود در 
ورزشــگاه خانگی برابر آلومینیوم اراک تن به 
شکست داد. صنعت نفت آبادان هم که جزو 
بالانشینان جدول است برابر مس رفسنجان 

به تساوی رسید.
نتایج دیدارهای هفته سیزدهم لیگ برتر 

به شرح زیر است:
* نفت مسجدسلیمان یک - استقلال یک

* نساجی مازندران ۲ - ذوب آهن اصفهان 3
* سایپا صفر - گل گهر سیرجان یک
* تراکتور صفر - آلومینیوم اراک یک

* مس رفسنجان صفر - صنعت نفت صفر
* پرسپولیس ۲ - ماشین سازی تبریز یک

* سپاهان 1 - شهرخودرو 3
* فولاد خوزستان صفر - پیکان تهران صفر
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درگاه پرداخت امن

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

5۱۱/۱اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی

آگهــی موضوع ماده 3 قانون و مــاده 13 آئین نامه قانــون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  فاقد سند رسمی . برابر رای شماره 
13۹۹۶030۶۲۷1003۶5۶ هیــات موضوع قانــون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک مشهد منطقه پنج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای سید 
محمد نقی حســین زاده حریری فرزند مرتضی در ششدانگ اعیان یک باب 
خانه به مســاحت  ۷۴/۶۲  متر مربع قســمتی از پلاک ۷1  اصلی واقع در 
مســلم جنوبی 8 سرخپوش 18 پلاک 85/1  اعیان متعلق به خود متقاضی 
و عرصــه موقوفه قهار قلی میرزا محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که 
اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مــدت دو ماه اعتراض خود را به این 
اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 
انقضــای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت 
صادر خواهد شــد.ضمنا صدور سند مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد 
شد. م.الف۹۷1 تاریخ انتشــار نوبت اول: 13۹۹/11/1۲. تاریخ انتشار نوبت 

دوم: 13۹۹/11/۲۷
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

5۱۱/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی

آگهــی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئیــن نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  فاقد ســند رســمی . برابر رای 
شــماره 13۹۹۶030۶۲۷1003۶5۴ هیــات اول موضــوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقای ســید محمد نقی حســین زاده حریری فرزند مرتضی در 
ششدانگ اعیان یک باب خانه به مساحت  101  متر مربع قسمتی  پلاک 
۷1  اصلی واقع در مسلم جنوبی 8 سرخپوش 18 پلاک85  اعیان متعلق 
بــه خود متقاضی و عرصه موقوفه قهار قلی میرزا محرز گردیده اســت.

لــذا به منظور اطلاع عموم مراتــب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی 
می شــود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشــته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض، دادخواســت خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 
اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد.ضمنا صدور سند 
مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد شــد. م.الف ۹۷3تاریخ انتشــار 

نوبت اول: 13۹۹/11/1۲. تاریخ انتشار نوبت دوم: 13۹۹/11/۲۷
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

خاطره رهبر انقلاب از روز بازگشت امام به ایران؛

تا چند ساعت کسی خبر نداشت که امام کجا هستند!
حضــرت آیت الله خامنه ای در ســال ۷۶، در گفت و 
شــنودی صمیمانه با جمعی از نوجوانان و جوانان، به 
ذکر خاطــره ای از روز ورود امام خمینی به میهن در 
دوازدهم بهمــن 5۷ پرداختند که بخش هایی از متن 
آن توســط پایگاه اطلاع رسانی دفتر حفظ و نشر آثار 

رهبر انقلاب منتشر می شود که در ادامه می خوانید:
یکی از خاطرات خیلی جالب من، آن شب اوّلی است 
که امام وارد تهران شــدند؛ یعنی روز دوازدهم بهمن 
- شب سیزدهم - شــاید اطّلاع داشته باشید و لابد 
شنیده اید که امام، وقتی آمدند، به بهشت زهرا رفتند و 
سخنرانی کردند، بعد با هلی کوپتر بلند شدند و رفتند.
تا چند ساعت کسی خبر نداشت که امام کجا هستند! 
علـّـت هم این بود که هلی کوپتر، امام را در جایی که 
خلوت باشــد برده بود؛ چون اگر می خواسشت جایی 
بنشیند که جمعیت باشــد، مردم می ریختند و اصلًا 
اجازه نمی دادند که امام، یک جا بروند و اســتراحت 

کنند. می خواستند دور امام را بگیرند.
هلی کوپتر در نقطه ای در غرب تهران رفت و نشســت، 
بعد اتومبیلی امام را ســوار کرد. همیــن آقای »ناطق 
نوری« اتومبیلی داشتند، امام را سوار می کنند - مرحوم 
حاج احمد آقا هم بــود - امام می گویند: مرا به خیابان 
ولی عصــر ببرید؛ آن جــا منزل یکی از خویشــاوندان 
اســت. درست هم بلد نبودند؛ می روند و سراغ به سراغ، 
آدرس می گیرنــد، بالاخره پیــدا می کنند - منزل یکی 
از خویشــاوندان امــام - بی خبر، امــام وارد منزل آنها 
می شــوند!امام هنوز نماز هــم نخوانده بودند - عصر 
بود - از صبح که ایشــان آمدند - ســاعت حدود نه 
و خرده ای - و به بهشــت زهرا رفتنــد تا عصر، نه 
ناهار خورده بودند، نه نمــاز خوانده بودند، نه اندکی 
اســتراحت کرده بودنــد! آن جا می رونــد که نمازی 
بخوانند و اســتراحتی بکنند. دیگر تماس با کســی 
نمی گیرند؛ یعنی آن جا که می روند، با کســی تماس 
نمی گیرند. حالا کسانی که در این ستادهای عملیاتی 
نشسته بودند - ماها بودیم که نشسته بودیم - چقدر 
نگران می شــوند! این دیگر بماند. چند ساعت، هیچ 
کس از امام خبر نداشت؛ تا بعد بالاخره خبر دادند که 
بله، امام در منزل فلانی هســتند و خودشان می آیند، 

کسی دنبالشان نرود!
من در مدرسه رفاه بودم که مرکز عملیاتِ مربوط به 
اســتقبال از امام بود - همین دبســتان دخترانه رفاه 
که در خیابان ایران اســت که شاید شما آشنا باشید 
و بدانید - آن جا در یک قســمت، کارهایی را که من 
عهده دار بودم، انجام می گرفت؛ دو، ســه تا اتاق بود. 
مــا یک روزنامه روزانه منتشــر می کردیم. در همان 
روزهای انتظار امام، سه، چهار شماره روزنامه منتشر 
کردیــم. عدّه ای آن جا بودیم کــه کارهای مربوط به 
خودمان را انجام می دادیم.آخر شــب - حدود ســاعت 
نه ونیم، یا ده بود - همه خســته و کوفته، روز ســختی 
را گذرانده بودند و متفّرق شــدند. مــن در اتاقی که کار 
می کردم، نشســته بودم و مشــغول کاری بودم؛ ناگهان 
دیدم مثل این که صدایــی از داخل حیاط می آید - جلوِ 
ســاختمان مدرسه رفاه، یک حیاط کوچک دارد که محلِّ 

رفت و آمد نیســت؛ البته آن هم به کوچه در دارد، لیکن 
محلِّ رفت و آمد نیســت - دیــدم از آن حیاط، صدای 
گفتگویی می آید؛ مثل این که کســی آمد، کسی رفت. پا 
شــدم ببینم چه خبر است. یک وقت دیدم امام از کوچه، 
تک و تنها به طرف ســاختمان می آیند! برای من خیلی 
جالب و هیجان انگیز بود که بعد از سالها ایشان را می بینم 
- پانزده سال بود، از وقتی که ایشان را تبعید کرده بودند، 
ما دیگر ایشان را ندیده بودیم - فوراً در ساختمان، ولوله 
افتاد؛ از اتاقهای متعدّد - شــاید حدود بیســت، سی نفر 
آدم، آن جا بودند - همه جمع شدند. ایشان وارد ساختمان 
شدند. افراد دور ایشان ریختند و دست ایشان را بوسیدند. 
بعضیها گفتند که امام را اذیّت نکنید، ایشــان خسته اند.
برای ایشــان در طبقه بالا اتاقی معیّن شــده بود - 
که به نظرم تا همین ســالها هم مدرســه رفاه، هنوز 
آن اتاق را نگه داشــته اند و ایام دوازده بهمن، گرامی 

می دارند - به نحوی طرف پله ها رفتند تا به اتاق بالا 
بروند. نزدیک پاگرد پله که رسیدند، برگشتند طرف ما 
که پای پله ها ایستاده بودیم و مشتاقانه به ایشان نگاه 
می کردیم. روی پله ها نشســتند؛ معلوم شد که خود 
ایشــان هم دلشــان نمی آید که این بیست، سی نفر 
آدم را رها کنند و بروند اســتراحت کنند! روی پله ها 
به قدر شــاید پنج دقیقه نشســتند و صحبت کردند. 
حالا دقیقاً یادم نیســت چه گفتند. به هرحال، »خسته 
نباشــید« گفتند و امید به آینده دادند؛ بعد هم به اتاق 

خودشان رفتند و استراحت کردند.
البته فردای آن روز که روز ســیزدهم باشــد، امام از 
مدرســه رفاه به مدرسه علویِ شماره دو منتقل شدند 
که برِ خیابان ایران اســت - نه مدرسه علوی شماره 
یک که همسایه رفاه است - و دیگر رفت و آمدها و 
کارها، همه آن جا بود. این خاطره به یادم مانده است.

آگهی مناقصه عمومی خرید تجهیزات رایانه

خراسان های  شهرداری  همیاری  سازمان  گردشگری  توسعه   موسسه 
 رضوی در نظر دارد نسبت به خرید 30 دستگاه رایانه و تجهیزات جانبی

مطابق مشخصات موجود در اسناد، اقدام نماید

 لذا متقاضیان می توانند جهت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ 9 الی 12
در واقع  موسسه  دفتر  به  اداری  ساعات  در  روزه  همه   99 ماه   بهمن 
بانک جنب  لشکر  چهارراه  و  سیم  بی  چهاراه  حدفاصل  بهار   خیابان 
مناقصه در  شرکت  سپرده  نمایند. ضمناً  مراجعه   240 پلاک   کشاورزی 
 مبلغ 700 میلیون ریال می باشد. آخرین مهلت تسلیم پاکات نیز ساعت
 12 روز شنبه 25 بهمن ماه 99 می باشد و بازگشایی پاکات در همان  روز

راس ساعت 15  انجام خواهد شد
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